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Úsporná opatření zažehnaly krizi. 
   Jedna z mnoha vládních krizí skončila. Důvodem bylo přijetí balíku úsporných 
opatření, která mají v letech 2013 a 2014 udržet schodek rozpočtu pod třemi procenty 
HDP. 
Vláda sice přežila krizi, přesto musela bojovat s nepřízní veřejnosti. V Praze proti ní 
demonstrovalo zhruba 100 tisíc lidí, hlavní město tak zažilo zřejmě největší demonstraci 
od listopadu 1989. 
 
 
Vítězství KSČM 
Krajské volby skončily úspěchem Komunistů a ČSSD. Levice uspěla i v senátních 
volbách, poprvé získala ústavní většinu 49 hlasů. ODS naopak deset mandátů ztratila. 
Do čela Ústeckého kraje byl poprvé zvolen komunistický hejtman. 
 
 
Metanol zabíjel. 
   V Česku se objevila metanolová hrozba. Na otravu metylalkoholem zemřelo do konce 
listopadu 38 lidí.V září byl na celém území vyhlášen výjimečný stav – zákaz prodeje 
tvrdého alkoholu ve stáncích. 27.září byla prohibice zmírněna. 
    
 
 
 
 
 
����� 

 
 
 
 
Vážení členové zastupitelstva, vážení občané a milí hosté 
 
Konec roku 2012 se nezadržitelně blíží,  je tedy čas na bilancování. Dovolte mi, abych 
vás stručně seznámila s některými nejdůležitějšími událostmi v roce 2012. 
 
Rok 2012 začal poměrně poklidně a tak jako blesk z čistého nebe přišla zpráva z Krajské 
hygienické stanice, že v Základní škole Liptál se vyskytují minerální vlákna v takových 
hodnotách, že je nutné školu okamžitě uzavřít. Spolu s uzavřením školy jsme se 
dozvěděli, jaká opatření nás neminou, abychom školu uvedli opět do provozu. Byla to  
situace, se kterou jsme se dosud nesetkali. Následovalo okamžité přerušení vyučování,  
kompletní vyčištění školy,  úklid dokonce dvojí,  před i po malování. V tomto roce jsme 
měli v úmyslu provést také opravu šaten, která však měla proběhnout v době školních 
prázdnin. Vzhledem ke vzniklé situaci, jsme však opravu provedli v době  
nepředpokládaného uzavření školy. Vše trvalo déle, ale výsledkem jsou nové moderní 
šatny, vymalování učebních pavilónu a provedení některých nutných oprav. Zde bych 
chtěla zdůraznit, že vše bylo prováděno za pomocí učitelů, rodičů a velkého nasazení 
vedení školy. Původní finanční náklady na vyčištění školy  byly díky této pomoci  
mnohem nižší.  Všem, kteří jakýmkoliv způsobem byli nápomocni, patří velké 
poděkování.    
 
 
 
 
 
 

Nejdůležitější události 
v Česku 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
Zpráva paní starostky 
Věry Dostálové 
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Investiční a neinvestiční akce  
 
Rok 2012 byl zejména obdobím příprav na další rozvoj obce.  Byl dokončen projekt 
domovních kanalizačních přípojek. Výstavbu kanalizace již opravdu netrpělivě 
očekáváme, protože slibované zahájení výstavby se pořád oddaluje.  V současné době 
proběhlo výběrové řízení na dodavatele stavby, podpisu smlouvy však brání odvolání 
jedné z vyřazených  firem  k Úřadu pro hospodářskou soutěž. To může být bohužel další 
důvod k oddálení zahájení akce. Abychom byli administrativně připraveni na slibovanou 
výstavbu chodníku v Dolansku, bylo zahájeno zpracování projektové dokumentace.   
Na opravu střechy zámku  byla v tomto roce zpracována dokumentace a vydáno stavební 
povolení. Pokud se v následujícím roce vyskytne možnost žádat o dotaci na opravu této 
kulturní památky, určitě ji využijeme.   V letošním roce se nám pro Jednotku SDH Liptál  
podařilo  získat dotaci na zakoupení potřebného materiálu a opravu stříkaček. Z místních 
komunikací byla opravena část komunikace zvaná Amerika. Z finančně nejnáročnějších  
akcí  bylo vybudování nových šaten v základní škole.  
Pokročilo projednávání územního plánu, byly vyřešeny připomínky občanů,  po dalších 
nutných administrativních úkonech se  předpokládá konečné  schválení  ÚP v polovině 
následujícího roku.   
 
 
 
Přehled získaných dotací a finanční podíl obce je uveden v následující tabulce: 
 

  poskytovatel obec dotace celkem 

SDH Liptál , stříkačky, materiál        KÚ Zlín 63 733,60 128 000,- 191 733,- 

Obnova a zajištění porostů – les KÚ Zlín 68 928,- 13  950,- 82 878,- 

Projektová dokumentace – zámek KÚ Zlín 188 494,- 50 000,- 238 494,- 

Oprava komunikace – Amerika MMR 176 728,- 412 000,- 588 728,- 

Oprava šaten ZŠ MMR 395 244,- 400 000,- 795 244,- 

Volby do zastupitelstva kraje KÚ Zlín 0 23 000,- 23 000,- 

Celkem (v Kč)  
   
893 127,60   977 150,-  1 920 277,- 

(KÚ  Zlín – Krajský úřad Zlín, MMR – Ministerstvo pro místní rozvoj) 
 
 
 
 
Co nás čeká v následující roce 2013 
 
Doufáme, že to již skutečně bude zahájení výstavby kanalizace. V rámci dotačního 
programu OPŽP Snižování imisních zátěží máme přidělenou dotaci ve výši 2,6 mil. Kč na 
zakoupení čistící techniky. V letošním roce jsme se chtěli rovněž intenzivně zabývat 
veřejným osvětlením. Po celý rok bylo avizováno, že bude vypsán dotační program na 
opravy veřejného osvětlení.  K tomuto však až do dnešního dne nedošlo.  Provedli jsme 
pasport veřejného osvětlení,  byl zpracován světelný audit. Na podkladě těchto 
dokumentů, se  jako nejlepší řešení  nyní jeví,  že opravu veřejného osvětlení budeme 
postupně provádět sami,  podle finančních možností z rozpočtu obce. V letošním roce 
jsme rovněž požádali o dotaci na zateplení Hasičského domu. Znamenalo by to výměnu 
oken, dveří a velkých vrat, zateplení a novou fasádu. Zda se nám podaří dotaci získat, se 
dozvíme v první polovině roku 2013. Hasiči by si opravu Hasičského domu určitě 
zasloužili.   
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Velkou péči věnujeme zeleni. Naše obec je známá také tím, že je zde  hodně vzrostlých a 
starých stromů. A právě  skutečnost,  že některé stromy jsou staré, nás nutí  se  touto 
problematikou zabývat. Byl zpracován pasport stromů, který mapuje velkou část stromů 
v obci, popisuje jejich velikost, stav a návrh na ošetření. Na podkladě těchto dokumentů 
jsem požádali  o dotaci na projekt nazvaný „Revitalizace veřejného prostranství v obci 
Liptál“, který řeší ošetření zeleně v  obci. Chtěli bychom rovněž plnit další plánované 
projekty, např. vybudování bezbariérového vstupu do zdravotního střediska.  
Zastupitelstvo obce  v průběhu roku rozhodlo, že je nutné se aktivně věnovat již 
schváleným přestěhováním mateřské školky do budovy základní školy. Je to již obehrané 
téma, ale nyní stále aktuálnější. Je to zejména dáno technickým stavem budovy.  
Ta zatím do dnešního dne splňuje podmínky pro výuku, ale nemusíme být odborníci, aby 
nám nebylo jasné, že tomu tak nebude napořád.  Odkládání problému by mohlo způsobit 
problémy daleko větší. Trochu optimismu nám dává i nové rozpočtové určení daní, které 
by naší obci mělo zvýšit daňové příjmy a tím také potřebné finance právě k řešení tohoto 
problému. 
 
 
 
Společenský, kulturní a sportovní život 
 
Akce,  které mají tradici a své místo v životě obyvatel, pokračovaly i v letošním roce. 
Úspěšné byly Liptálské slavnosti i Dětský folklórní festival. Základní škola oslavila 35. 
výročí založení školy a pokračovala  ve svých dalších  aktivitách,  farmářských a 
vánočních  trzích. Velice vydařený byl 2. ročník fotbalového utkání mezi Hořanskem a 
Dolanskem, zpestřené o fotbalové utkání žen a bohatým zábavným  programem pro děti.   
Byla to jedna z nejpovedenějších akcí a fotbalistům za to moc děkujeme. Letošní počasí 
umožnilo hasičům uspořádat hasičskou  soutěž o Pohár starostky,  stejně tak i letos 
nechybělo díky hasičům tradiční „Stavění  máje“.  Po celý rok pracovala spolehlivě  
občanská komise, která připravuje vítání občánků, setkání seniorů a jednotliví členové 
komise navštěvují občany při jejich výročích.  Přicházející vánoce jsme přivítali  
setkáním malých i velkých u  rozsvíceného vánočního stromu a poprvé také u  dřevěného 
betlému, vánočními besídkami a velmi příjemným zastavením  v Evangelickém kostele 
v Liptále při adventním koncertu.  
 
 
 
Poděkování starostky 
 
Jak jsem již podotkla, tento rok byl zejména rokem příprav. A právě přípravy jsou 
mnohdy náročnější a zdlouhavější, než samotná realizace.  Chtěla bych v této souvislosti 
poděkovat místostarostovi Ing. Milanu Daňovi, který se této problematice věnuje a 
plánové projektové záměry  se daří dobře připravit. Velké poděkování patří členům rady  
a zastupitelstva obce. Jednání rady i zastupitelstva jsou věcná a v případě nutnosti řešit 
naléhavě některé záležitosti, byla vždy ochota se sejít a problémy řešit. Příkladná byla 
jednání organizovaná ze dne na den ve věci výskytu minerálních vláken v ZŠ. Děkuji 
rovněž za pomoc a podporu všem pracovníkům obecního úřadu.  
Poděkování patří základní a mateřské škole, jejich ředitelkám, učitelkám i učitelům, 
vychovatelkám, všem dalším zaměstnancům a samozřejmě  všem holkám i klukům, těm 
nejmenším i těm větším.   Jsou součástí většiny kulturních a společenských akcí, stejně 
jako v letošním roce při Setkání starostek a starostů Zlínského kraje v naší obci. Velký 
dík zasluhují spolky, organizace, církve, kteří  se podíleli na společenském, kulturním  a 
sportovním životě.   Občanům děkuji za podporu,  zájem o dění v obci a také za  
toleranci, v případě, že ne vše se daří tak, jak  bychom si  přáli.   
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Volby se konaly 12.10.2012 od 14 do 22 hod. 
                         13.10.2012 od 8 do 14 hod. 
 
Voličům byly tři dny před dnem konání voleb doručeny hlasovací lístky 
(v den konání voleb je mohl volič obdržet i ve volební místnosti). 
 
Místem konání voleb byla zasedací místnost Obecního úřadu Liptál 
pro voliče přihlášené k trvalému pobytu v obci Liptál. 
 
Voliči bylo umožněno hlasování po prokázání totožnosti a státního občanství ČR, 
každý volil osobně, zastoupení nebylo možné. 
 
 
 
 
Výsledky voleb do zastupitelstva Zlínského kraje v obci Liptál: 
 
Počet voličů v obci:                                              1 203 voličů 
K volbám se dostavilo (vydané úřední obálky):        378 voličů 
Účast v procentech:                                               31.4 % 
Počet odevzdaných úředních obálek:                       376 obálek 
Počet platných hlasů:                                             361 hlasů     
 
Pořadí podle počtu získaných hlasů: 
1. KDU - ČSL 97 26,9 % 
2. Strana Práv Občanů ZEMANOVCI 50 13,9 % 
3. ČSSD 41 11,3% 
4. ODS 37 10,2% 
5. KSČM 33 9,1% 
6. Starostové a TOP 09 pro ZK 28 7,8% 
7. Strana svobodných občanů 12 3,3% 
8. Dělnická strana sociální spravedlnosti 11 3,0% 
9. Volte Pravý Blok 9 2,5% 
10. SUVERENITA – Blok Jany Bobošíkové 7 1,9% 
11. NEZÁVISLÍ 6 1,7% 
12. Strana zelených 6 1,7% 
13. za Morální Očistu Regionu 6 1,7% 
14. Česká pirátská strana 6 1,7% 
15. ZVUK 2012 5 1,4% 
16. Moravané 3 0,8% 
17. Lékaři a odborníci za ozdravení kraje 3 0,8% 
18. HNUTÍ ODBORNÍKŮ ZA ZK 1 0,3% 
19. Koruna Česká 0 0 
20. Národní socialisté 0 0 
21. ZDRAVÝ KRAJ 0 0 
22. REPUBLIKÁNSKÁ STRANA ČMS 0 0 
 CELKEM 361 100 % 
 
Příloha č.: 1.   (Soubor hlasovacích lístků, Oznámení o konání voleb,  
                              Výsledky voleb do zastupitelstev ZK – Liptál) 
 
 
 
 

Volby  
do zastupitelstev krajů 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 



6 
 

 Ve čtvrtek 12.dubna 2012 v odpoledních hodinách navštívili naši obec zástupci obcí 
Zlínského kraje, aby se účastnili setkání zaměřeného na soutěž Vesnice roku.  
Toto setkání uspořádalo Ministerstvo zemědělství ČR, KAZV Zlínský kraj, Krajský úřad 
Zlínského kraje, Škola vesnice Modrá a Spolek pro obnovu venkova ČR – Zlínský kraj. 
První zastavení tohoto dne bylo v obci Komňa, Vesnici roku 2011, dále v obci Lidečko, 
Vesnici roku 2008, a u nás, Vesnici roku 2006 bylo setkání ukončeno.  
   Sedm desítek starostek a starostů z okolí přivítala paní starostka Věra Dostálová v naší 
obci před kulturním zařízením a paní ředitelka ZŠ Liptál Věra Halová je krátce provedla 
historií i blízkým okolím.  
Při společném posezení pak zazněly názory a zkušenosti starostů, ale také teoretické a 
praktické informace k soutěži.  
Všechny pobavil pestrý a nápaditý program žáků Základní školy Liptál, Dětského 
domova Liptál, oddílu Karate a nejmladších členů FoS Malůšat a Malé Lipty.  
Krásnou tečkou před tradičním pohoštěním bylo vystoupení Pěveckého sboru Rokytenka. 
   Účastníci semináře získali teoretické i praktické informace týkající se nejen soutěže 
Vesnice roku, ale i řadu inspirací, jak vylepšit život v jejich obci. 
 
Příloha č.: 2.   ( pozvání na setkání, brožura „Vesnice roku 2011“, časopis z Kazáru    
                         s různými recepty účastníků „Lokšového festivalu“) 
 
 
 
����� 

 
 
 
   Většinu našich obyvatel jako blesk z čistého nebe zasáhla zpráva Krajské hygienické 
stanice o nadlimitním výskytu minerálních vláken v Základní škole Liptál. 
I když se nejednalo o vlákna azbestová, jako v několika jiných školkách a školách, byla 
ZŠ Liptál ke dni 29.2.2012 uzavřena. Po ředitelském volnu nastoupily děti k vyučování 
do náhradních prostor v dílenském pavilonu ZŠ, ve dvou třídách Základní školy dětského 
domova Liptál, na obecní úřad a do Mateřské školy Liptál. 
   Prvním krokem okamžitě zahájených sanačních prací bylo dle doporučení pracovníků 
hygieny vyklizení prostor učebnicového pavilonu. Jednotlivé učebny a kabinety byly 
vyprázdněny a byly likvidovány možné nosiče prachu a nečistot.  
Při bližším určování o jaká minerální vlákna se jedná bylo upřesněno, že jsou to hlavně 
molekuly sádrovce, které tvoří 95 % všech respirabilních minerálních vláken.   
A protože sádrovec je obsažen v omítkách a mezi sádrovec patří i obyčejná křída 
používaná k psaní na tabule, bylo rozhodnuto provést dokonalý úklid vysátím prachu, 
úklidem na mokro i vymalováním učeben. Tento postup, zejména s ohledem na charakter 
a množství minerálních vláken, zastupitelstvo obce schválilo. 
   Protože, ale záměrem obce bylo provést o letošních prázdninách opravu šaten, bylo 
zřejmé, že stavební práce by opět přinesly prach a úklid by se mohl dělat opakovaně. 
Zastupitelstvo proto rozhodlo opravit nejdříve šatny, a pak dokončit sanaci učebního 
pavilonu. 
V prostoru šaten byla vybudována nová stěna, která zvýšila tepelnou izolaci, prostorná 
herna a osazeny nové šatní skříňky. Na to získala obec dotaci z Ministerstva pro místní 
rozvoj ČR ve výši 400 000,- Kč. 
Náročný úklid školy poté neprováděla žádná najatá firma, ale sami rodiče, dobrovolníci a 
učitelé. Ušetřené finanční prostředky věnovali raději na obnovení standardního provozu 
školy. 
 
Příloha č.: 3. 
 
 

Po stopách vesnice 
roku 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
Minerální vlákna 
v ZŠ Liptál 
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   Před 35 lety byla otevřena nová školní budova v Liptále. Byl tak vyřešen dlouhodobý 
problém s výukou ve dvou budovách, varnou i jídelnou a později se našlo místo i pro MŠ. 
   Bývá zvykem, že se připomínají významnější okamžiky, kulatá výročí většinou starší 
50 let. Příležitost vzpomenout toto výročí jsme využili zejména z toho důvodu, že škola 
v poslední době prošla řadou úprav, které změnily její vzhled i interiér. 
   Začalo to generální opravou elektroinstalace, zhotovením nových podhledů v přízemí 
budovy. Následovalo vybudování plynové kotelny, rekonstrukce varny při školní jídelně, 
nad jídelnovým pavilonem byl vybudován penzion. Byla vyměněna okna a zateplena 
budova, rekonstruována tělocvična. Díky vybudování elektrovoltaické elektrárny byla 
položena i nová krytina na střechu. 
Navíc v letošním roce byly všechny kabinety a třídy vystěhovány, důkladně očištěny, 
většina tříd vymalována a zároveň jsme se zbavili nevzhledných a nepraktických 
drátěných šaten. Dnes má každý žák svou uzamykatelnou šatní skříň a chodba vstupního 
prostoru získala zcela jiný ráz. 
   To všechno bylo možné uskutečnit proto, že obec Liptál jako zřizovatel školy v čele se 
starostou Miroslavem Vaculíkem a současnou starostkou Věrou Dostálovou vynaložili 
velké úsilí k zajištění dostatečného množství finančních prostředků. Ruce k dílu přiložili 
také rodiče, kteří pomáhali soukromě ve volném čase nebo prostřednictvím svých firem 
při odstraňování minerálních vláken. Bez nich bychom havárii takového rozsahu nemohli 
tak brzy a s minimálními finančními prostředky odstranit. 
   Všem patří za poctivou práci velký dík. Pro ně pro všechny, kteří si chtěli školu  
po letech znovu prohlédnout, jsme připravili tento sváteční den. Nahlédnout mohli také 
do všech kronik, každý se mohl najít na některé z vystavených fotografií absolventů, 
velký ohlas vzbudila výstava vysvědčení zejména těch osobností, které jsou veřejně 
známy. Návštěvníci mohli porovnat interiér nově otevřené školy s tou, která je zde dnes. 
A ani učitelé nezůstali stranou. Díky jejich aktivitě jsme mohli požádat příspěvek z fondu 
EU školám a do všech kmenových tříd pořídit diaprojektory, počítače a interaktivní 
tabule. 
  Na závěr nezbývá než si přát, aby i v budoucnu fungovala spolupráce obce a školy, aby 
učitelé a rodiče si navzájem byli partnery a společně působili na mladé lidi tak, že z nich 
vyrostou spokojení mladí lidé, kteří si budou v životě vědět rady. 
                   Pro Liptálský zpravodaj napsala ředitelka Základní školy Liptál Věra Halová 
 
Příloha č.: 4.  (pozvánka, plakát, leták)  
 
 
����� 

 
 
   Sdružení rodičů při ZŠ Liptál ve spolupráci s Obecním úřadem v Liptále uspořádalo 
druhý liptálský farmářský trh. Vybudovaný venkovní areál je jako stvořený pro tyto 
aktivity. Možnost připojení elektřiny, chladících zařízení, grilování i uzení, snadný 
přístup k vodě, to vše je pro farmářské trhy konané v jiných městech a vesnicích jenom 
snem. 
   Do Liptálu se sjelo mnoho prodejců sýrů, masa, léčivých bylin a mastí, uzenin, 
pečených sladkostí, řemeslnických výrobků, ozdob do domácnosti i květin. Nechyběli ani 
tentokrát řemeslníci, kteří předváděli svá řemesla. Bohaté občerstvení pro malé i velké 
v kombinaci s hezkým slunečným počasím přilákalo k prodejním stánkům mnoho lidí. 
Někteří nakoupili, jiní přišli jen tak posedět, vypít kávu a popovídat si s přáteli, ale určitě 
všichni odcházeli spokojeni a nešetřili ani slovy chvály. Prý se ten liptálský farmářský trh 
nedá srovnat se žádným jiným v okolí. 
   O úspěchu svědčí i zisk ve výši 17 344,- Kč, za něj bude pořízen počítač pro děti ZŠ 
Liptál. 
 
Příloha č.: 5. (plakát, pozvánka) 

35.výročí ZŠ Liptál 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
II. Farmářský trh 
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   Započatá tradice farmářských trhů inspirovala rodiče a učitele a již druhým rokem 
uspořádala škola se sdružením rodičů a za pomoci OÚ v Liptále Vánoční jarmark. 
Po úspěšném loňském jarmarku, který byl před obecním úřadem, zvolili pořadatelé 
osvědčené prostředí kulturního areálu. Slunečné zimní odpoledne přilákalo velké 
množství návštěvníků. Někteří se přišli jen tak podívat, dát si vánoční punč, za zvuků 
koled si popovídat se známými a možná si koupit a „nechat upravit“ živou rybu. Většina 
ale neodolala bohaté nabídce a odnášela si krásné vánoční dekorace, voňavé vánočky, 
domácí chleba, med, zdobené perníčky, svíčky, výrobky z vlny nebo jiné lákavé zboží. 
Nechyběla bohatá nabídka občerstvení jako domácí zákusky, vynikající gofry, uzený 
kabanos i horká medovina – nedalo se odolat. 
Poděkování za prodej, organizaci jarmarku a hlavně za přípravu vánočních dekorací patří 
malé skupině rodičů, kteří „slyšeli“ na výzvu ke spolupráci. Pomáhali se zdobením nebo 
přinesli výrobky z domu a ještě neváhali odkoupit výrobky, které zbyly. 
 
Příloha č.: 6. (plakát, pozvánka) 
 
����� 

 
  Dne 12.září jsme zažili výjimečný stav: vláda rozhodla o plošném zákazu prodeje 
tvrdého alkoholu ve stáncích. O dva dny později začal zákaz prodeje platit na celém 
území ČR. Dne 27. září 2012 byla prohibice zmírněna. 
 
Kauza s otráveným metanolem zasáhla v polovině září také v našem okrese. Ve Velkých 
Karlovicích se otrávil muž ze slivovice, kterou koupil od zdroje na jihu Moravy. Několik 
dnů byl v ohrožení života, nakonec ale díky péči personálu vsetínské nemocnice přežil 
bez vážnějších následků. 
Jedno z hlavních center výroby otráveného alkoholu se však nacházelo na Zlínsku. 
Policie tady začátkem září objevila večerku na Jižních Svazích, kde se prodával alkohol 
obsahující metanol a další sklad alkoholu obsahující metanol byl v garáži na stejném 
sídlišti. Klíčový se pak ukázal objev dalšího skladu s tisíci litry metanolu v Opavě a 
zatčení „metanolového bosse“ v jeho hotelu v Kostelci u Zlína. 
Další lihoviny s 50 procenty metanolu byly nalezeny ve skladu společnosti Verdana, která 
je výhradním distributorem likérky Drak z Chvalčova na Kroměříšsku. 
 
   Ministerstvo zdravotnictví jako správní orgán k ochraně veřejného zdraví vyhlásilo 
mimořádné opatření, kterým zakázalo prodej tvrdého alkoholu, který byl vyroben  
po 31.12.2011, pokud nemá doklad o původu a jeho distribuci a vývoz mimo území ČR. 
Provozovatelům potravinářských a stravovacích podniků přikazuje ve lhůtě do 60 dnů 
zlikvidovat tvrdý alkohol u kterého došlo k poškození nebo přetržení kontrolní pásky, 
s výjimkou těch lihovin, u kterých je protokolem o zkoušce z akreditované laboratoře 
doložena zdravotní nezávadnost. 
   Mimořádné opatření bylo vyhlášeno celoplošným televizním a rozhlasovým vysíláním, 
vyvěšeno na úřední desce Ministerstva zdravotnictví a úředních deskách krajských 
hygienických stanic. Obsah úředních desek byl zveřejněn způsobem umožňujícím 
dálkový přístup.   
   V souvislosti s trvajícím výskytem otrav metylalkoholem a nedohledáním všech 
kontaminovaných potravin v distribuční síti okomentoval v předvánoční době ministr 
zdravotnictví Leoš Heger své pokyny slovy:  
„Považujeme za důležité kdykoli vyslat znovu jasný signál občanům, ať se vyvarují 
požívání neokolkovaného alkoholu či alkoholu s nejasným původem a nehazardují se 
svým zdravím. Zároveň jsem rád, že se nám podařilo uspořit peníze na to, abychom 
vyslali více kontrolorů na předvánoční akce a umožnili občanům zdarma otestovat 
podezřelé láhve na přítomnost metanolu.“ 
 
 

Vánoční jarmark 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
Mimořádná opatření 
kvůli metanolu 
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Hospodaření obce 
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Příloha č.: 7. (skutečnost k 31.12.2012) 
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 Ve dnech 10.a 11.března 2012 se v kulturním zařízení konal tradiční seminář pro 
vedoucí choreografy valašských souborů. Tentokrát byl seminář zaměřen na práci 
dětských kolektivů a zúčastnilo se ho 73 účastníků z celého Valašska. 
Nejen početná účast, ale i to, že na seminář přijeli také vedoucí brněnských souborů a 
dokonce i vedoucí ze Slovácka, udělalo členům výboru Valašského folklorního sdružení, 
kteří seminář pořádali, opravdu radost. 
Pokus pozvat na seminář nejen vedoucí, ale i děti z valašských souborů se ukázal jako 
velmi dobrý nápad. Děti se aktivně a s vervou zapojovaly do ztvárnění různých námětů 
z oblasti dětského folkloru a své vedoucí při tvorbě velmi pozorně sledovaly a často i 
inspirovaly. Po celou dobu semináře tak panovala tvůrčí atmosféra. 
 
 
   V pátek 8.června 2012 byly zahájeny 25. Dětské folklorní dny v Liptále. Záštitu nad 
festivalem převzali paní Alena Gajdušková, místopředsedkyně Senátu Parlamentu ČR a 
pan Libor Lukáš, statutární náměstek hejtmana Zlínského kraje. 
Zahájení proběhlo v myslivecké chatě, kde svou prezentaci předvedly všechny místní 
školy a Myslivecké sdružení Brdisko Liptál. 
   Sobotní a nedělní program začal ve 12.00 hod. přijetím vedení souborů, hostů a 
sponzorů starostkou obce, paní Věrou Dostálovou a ředitelem festivalu panem 
Ladislavem Michálkem. 
   Zajímavou součástí dalšího programu byla Valašská olympiáda, kde si děti pomocí her 
vyzkoušely tradiční valašské práce jako například sbírání trnek, louskání ořechů, sbírání 
brambor, jízdu na žebřiňáku a další. Návštěvníci také shlédli ukázku výcviku pastevních 
psů Border Kolie. Děti, ale i dospělí mohli vidět zblízka domácí hospodářská zvířata a 
práci s nimi na „dvorku“ pana Vojty Molka. 
   Velký úspěch slavila ojedinělá přehlídka Jednotky Čestné stráže Armády ČR 
Posádkového velitelství Praha. 
   V hlavním programu se po oba dva dny představily soubory z blízkého okolí: Malý 
Klobučánek z Valašských Klobouk, Beskyďáček a Malý Beskyd ze Zubří, Bartošův 
dětský soubor ze Zlína, Malý Vizovjánek z Vizovic, Vsacánek a Malý Vsacan ze Vsetína, 
Cimbálová muzika Malý Jaloveček z Hovězí, Cimbálová muzika Malá Kotula z Nového 
Hrozenkova a domácí Malůšata a Malá Lipta. Díky projektu Comenius se mohly festivalu 
zúčastnit i zahraniční soubory z Turecka, Rumunska. Lotyšska, Bulharska a Srbska. 
   Součástí nedělního hlavního programu byla i pěvecká soutěž „O liptálského ptáčka 
zpěváčka“, ve které si zazpívalo třináct dětí z různých souborů. Porota ocenila všechny 
zpěváčky, všichni zvítězili, ale přesto první místo v první kategorii (5.-9.let) obsadila 
Anička Mrlinová ze souboru Malá Lipta a v druhé kategorii (10.-15.let) Martina 
Minaříková z Bartošova dětského souboru ze Zlína. 
    
 
 
Dětské folklorní dny oslavily čtvrt století své existence. 
 
Pan Zdeněk Pšenica, předseda FoS ČR k tomu uvedl: 
„Dětské folklorní dny Liptál slaví letos 25.narozeniny. Patří mezi nejstarší dětské 
folklorní festivaly v České republice. Dětský Liptál patří v rámci našich 64 členských 
festivalů mezi festivaly s velmi příjemným prostředím a atmosférou, kterou vytváří nejen 
pořádající soubor Lipta, ale i obec Liptál a další subjekty, jež se podílí na organizaci 
tohoto festivalu. V rámci České republiky je pouze osm dětských festivalů.“ 
 
Ředitel festivalu a předseda FoS Lipta pan Ladislav Michálek kromě vzpomínky na 
začátky prvních slavností a „caparty“, kteří jsou s nimi spojeni uvedl: 
„Festival je kouzelný už pro tu radost a bezprostřednost, s jakou děti tančí a zívají. Ať už 
jsou to děti z Valašska, které mají folklor v krvi, anebo z kulturně odlišných zemí, 
pokaždé nás dospělé chytnou za srdce.“ 

Folklorní sdružení 
Lipta Liptál 
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   Mezinárodní festival 43. Liptálské slavnosti se konal ve dnech 21.až 27.srpna 2012 a 
záštitu nad ním převzali: pan Zdeněk Škromach, místopředseda Senátu Parlamentu ČR, 
pan Jiří Čunek, senátor Senátu Parlamentu ČR, pan Stanislav Mišák, hejtman Zlínského 
kraje a pan Drahoslav Ryba, generální ředitel HZS ČR. 
   První zahraniční soubory dorazily na Valašsko už pár dnů před oficiálním zahájením, 
aby mohly předvést zvyky svých zemí také na jiných místech okresu. Hlavní program pak 
probíhal od soboty do neděle na obvyklém místě u nás v amfiteátru. Na pódiu  
pod otevřeným nebem i při nepříliš vydařeném počasí byly k vidění tance, písně a kroje 
různých tuzemských i zahraničních regionů.Za celý víkend se jich tu vystřídalo až 600. 
Největší zastoupení měly samozřejmě soubory z Valašska jako Handrláček z Kunovic, 
Hořeňák z Lázní Bělohrad, Iskerka z Brna, Jasenka a Vsacan ze Vsetína, Vizovjánek 
z Vizovic, Cimbálová muzika Jiřího Nechanického ze Vsetína, Cimbálová muzika 
Trojačka z Hodslavic a celý soubor FoS Lipta Liptál. Zajímavým doplněním folkloru 
bylo vystoupení kapely Dareband ze Vsetína a Tanečního divadla BUFO z Prahy.   
Velkým lákadlem však byly soubory zahraniční až cizokrajné z Indonésie, Taiwanu, 
Nového Zélandu, Ruské federace, Konga, Číny, Polska, Slovinska a Slovenska. 
  Doprovodnými akcemi byly tradiční řezbářské a řemeslnické dny a výstavu svých 
obrazů a kreseb v zasedací místnosti obecního úřadu měl tentokrát vsetínský stavební 
projektant Igor Janíček. 
    
 
 
Ke konci roku do Liptálského zpravodaje napsala Mgr. Andera Čalová: 
„Folklorní sdružení Lipta má za sebou folklorn ě nabitý rok. Opět jsme v Liptále 
zorganizovali šest již tradičně folklorních akcí: 68.Valašský bál, seminář pro soubory, 
25.Dětské folklorní dny, 43.Liptálské slavnosti, 13. Mikulášskou jízdu a Vánoční zpívání. 
Většina těchto akcí je podporována Obecním úřadem v Liptále, za což mu patří velký dík. 
   Během roku jsme se velmi aktivně připravovali na 150. Výročí Všesokolského sletu 
v Praze, na kterém jsme společně s dalšími soubory vystoupili se skladbou Radostná 
země. V rámci reciprocity jsme navštívili naše polské sousedy v městě Goleniow a 
vystoupili na festivalu v Lidečku, Rožnově p. Radhoštěm a na Soláni. Děti z Malé Lipty a 
Malůšat navštívily festival v Zubří, v Janové, ve Valašských Kloboukách a v Pečovské 
Nové Vsi na Slovensku.  
I ženský sbor Rokytenka si zazpíval na mnoha akcích – Soláň, Slušovice, Vizovice, 
Rožnov pod Radhoštěm.  
Letos jsme zprovoznili naše nové internetové stránky www.lipta.liptal.cz., do níž 
postupně vkládáme nové a nové informace.“ 
 
 
 
Příloha č.: 8.  (plakáty, pozvánky, brožury, články z tisku, pohlednice, vstupenka –              
                       náramek, letáček z výstavy obrazů a kreseb) 
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Školní rok 2011 – 2012 byl pro školu i obec v mnohém mimořádný. 
 

1. Podařilo se do první třídy získat žáky ze spádové školy ve Lhotě, část rodičů 
projevila zájem, aby jejich děti navštěvovaly naši školu již od 1. třídy. Přesto, že 
rodiče jsou s naší školou spokojeni, v následujícím roce se situace neopakovala. 

2. V tomto roce se završily úpravy budovy školy.  
3. V tomto roce vykonala inspekci ČŠI. 
4. Poprvé v novodobé historii liptálského školství byla budova školy uzavřena 

z hygienických důvodů. Po objevení azbestu na některých školách se plošně 
testovaly školy, na jejichž stavbu byl kdysi použit azbest. V naší škole byla 
objevena minerální vlákna, jejichž původ nebyl předmětem kontroly. Škola byla 
uzavřena od 28.2.2012 do 8.3.2012 a žáci se vyučovali v pavilonu ZUŠ, v MŠ, na 
OÚ v Liptále i v učebnách zdejší Základní školy speciální. K výuce PC bylo 
využito nabídky Gymnázia Vsetín a ZŠ Slušovice. 

5. V lednu 2012 byly schváleny finanční prostředky z EU školám na projekt 
Modernizace vzdělávání v ZŠ Liptál.   

                                                                                          Z výroční zprávy školy 
 
 
Velkolepá kolona 
Letošní školní rok se chýlí ke konci a s ním se přiblížil i slavnostní večírek na ukončení 
kurzu tance a společenského chování. A v letošním roce se zvláště vydařil. 
Hladký průběh kurzu zajišťovala taneční škola Mědílek ze Zlína a zájem deváťáků  
se co nejvíce naučit byl velký. Získali povědomí o chování ve společnosti, umí zatancovat 
klasické i některé moderní tance. Mnozí z tanečníků se na jednotlivé lekce těšili a  
na závěrečné koloně to vše bylo vidět. 
Porota hodnotila nejen taneční kroky a pohyby, ale i rytmus a potěšení z tance. 
Hodnocení bylo obtížné, výkony tanečních párů vyrovnané a individuální pokroky 
obdivuhodné. Tradice ale velela vyhodnotit nejlepší taneční pár a pro tento rok získali 
ocenění Rostislav Zgarba a Kateřina Koutná. Korunku Miss sympatie obdržela Anička 
Vaculíková a z chlapců převzal ocenění Sympaťák roku Jiří Navrátil. 
Sami absolventi kurzu měli velkou radost jednak z toho, jak se jim večírek vydařil, ale 
ještě více byli spokojeni s tím, jak všichni přítomní ocenili jejich výkony. A tak úsměv a 
spokojenost zdobily tváře všech. Děkujeme taneční škole Mědílek, děkujeme paní 
Salisové, která hrála k tanci i poslechu. Velké poděkování patří také rodičům, že umožnili 
svým dětem účast v tomto kurzu, a také za to, že je dokázali alespoň zpočátku přesvědčit, 
že naučit se základním tanečním krokům i základům společenského chování nemůže být 
nikdy na škodu. Nesmíme zapomenout i na maminky, které připravily bohaté občerstvení. 
Nezbývá než popřát těm tanečníkům a tanečnicím, které tanec chytil u srdce, aby našli 
způsoby, jak by se tanci mohli věnovat i nadále. Přejeme také všem, kteří absolvovali, 
aby svou dovednost při všech možných příležitostech více a více zdokonalovali. 
Nebudou muset tak jako mnozí rodiče tiše závidět svým dětem, že za jejich časů tohle 
nebylo.                                            
                                   Pro školní časopis „Školáček“ napsala paní učitelka Skanderová 
 
 
 
Minerální vlákna ve škole 
Letošní rok neprobíhal zrovna podle plánů. Aby toho nebylo málo, objevila se v naší 
škole malá překážka, s kterou nikdo nepočítal. Školu navštívila inspekce a důsledkem 
toho bylo nečekané zjištění a naměření vysokých hodnot zatím neurčitých látek.  
Začaly nečekané prázdniny, stěhování a hlavně zmatek. Nikdo nevěděl, co dřív. Hlavní 
pavilon se úplně uzavřel a žáci s personálem se přestěhovali do druhého pavilonu na dobu 
3 měsíců. I když se nevědělo, co je to přesně za látky, tak nám oznámili, že hranice 
této škodlivé ale ne karcinogenní (rakovinotvorné) látky byla překročena.  

Ze Základní školy 
Liptál 
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Všem se ulevilo, když nám oznámili, že nás azbest obešel obloukem. Celý prostor 
hlavního pavilonu se musel důkladně vyčistit, umýt, vymalovat. Dokonce nějaké věci se 
musely úplně vyhodit. Po namáhavém úklidu a čistění se měření opakovalo a naštěstí už 
nic nenaměřili. Nakonec všechno dopadlo dobře a žáci s personálem se vrátili zpět  
do hlavního pavilonu, kde je čekaly místo starých šaten nové skříňky, podlaha, 
vymalované třídy a mnoho dalšího, a taky nové křídy bez minerálních látek, které mohly 
za naměřené vysoké hodnoty. 
                             Do školního časopisu napsali jeho tvůrci: Michaela Bařinová, Daniel 
                                                    Tučník, Eva Urbanová,Tereza Šťastná a Roman Lukáš 
 
 
35. výročí otevření školy – očima redaktorů školního časopisu: 
V neděli 14. 10. 2012 proběhla oslava 35. výročí otevření školy.  Hlavní program se 
uváděl v tělocvičně školy. Na zahájení programu zpívali žáci Chválím tě Země má a 
píseň o škole s klávesovým doprovodem pana učitele Bambucha. Poté paní ředitelka Věra 
Halová pronesla zahajovací proslov. Pak začal program, kde vystupovaly děti z Valachu, 
žáci se svým rytmickým tancem a starší žáci tancovali Hříšný tanec. Zazpívali nám 
Tomáš Gojný a Věrka Gojná. Svůj sólo tanec nám ukázal Matěj Vaculík se svou tanečnicí 
Annou Krčmářovou. A nakonec nám zazpívaly děti z družiny s dirigentkou Petrou 
Pilnou.               
Na chodbách byly rozestavěné nástěnky s různými tématy od otevření školy. Návštěvníci 
se mohli podívat do tříd, kde byly rozmístěny různé kroniky, alba apod. na přečtení. 
K vidění toho bylo opravdu dost a bylo zajímavé pozorovat, jak se škola za tu řadu let 
změnila.   
  
 
Školní časopis roku 
Naše škola již několik let pravidelně vydává školní časopis Školáček. Již druhým rokem 
přihlásila paní učitelka Vaculíková náš časopis do soutěže Školní časopis roku. 
Z krajského kola jsme i letos postoupili do kola celostátního a 3.prosince jsme se vydali 
do Brna, abychom zjistili, zda i v celostátní kole jsme získali nějaké ocenění. 
Ranní vstávání nám na náladě nepřidalo a přeplněný vlak nás také nepotěšil. Po chvilce 
bloudění v Brně jsme našli tu správnou ulici i budovu Střední školy polytechnické. 
Hned na chodbě nás vítala výstava školních časopisů a naším úkolem bylo věnovat naše 
hlasy těm, které nás nejvíc zaujaly. Ve velké aule jsme byli informováni, že časopisy byly 
hodnoceny v několika úrovních. Cenu mohly získat za titulní stranu, grafiku a obsah. 
Vzhledem k velké konkurenci jsme si velké naděje nedělali. Následovaly pracovní 
semináře pro nás, mladé redaktory. My s Aničkou Škrabánkovou jsme si vybraly Staré 
řecké báje trochu jinak a Luboš Hrbáček fotografování. 
Závěrem slavnostního dne bylo udělování cen. Naše škola uspěla i letos. Získali jsme 
druhé místo za grafiku. Je škoda, že ceny přebírají ti, kteří nemají přímé zásluhy za 
oceněný časopis, neboť již nejsou žáky naší školy. A tak velké poděkování Romanu 
Lukášovi, který se o cenu nejvíce zasloužil. Převzali jsme diplom a s trochou rozpaků 
jsme se vydali na cestu zpět. 
A proč ty rozpaky? Diplom byl předán bez obalu, na měkkém papíru, takže jsme jej 
museli držet celou cestu v ruce, abychom jej nepokrčili. Také organizace celostátního 
kola se nedala s úrovní kola krajského srovnat. Nedozvěděli jsme se, jak dopadlo naše 
hlasování, seminář o fotografování byla jedna velká celkem nezáživná přednáška. 
Můžeme se přihlásit také do soutěže o nejlepší článek školního časopisu. Možná taková 
reportáž z předávání „cen“ celostátního kola by mohla zabodovat. 
                 Pro Liptálský zpravodaj napsala žákyně 8.třídy ZŠ Liptál Lenka Gřešáková 
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Den otevřených dveří 
 Již několik let snad jako jediní v okrese Vsetín pořádáme Den otevřených dveří. Bývá to 
sobota, kdy zveme do školy rodiče i sourozence, ostatní příbuzné a všechny zájemce, 
kteří se chtějí seznámit s prostředím naší školy. 
Rodiče zejména nejmenších dětí vítají příležitost sledovat práci svých dětí, rodiče starších 
dětí sledují možná více práci učitelů. Očekáváni a zváni jsou také rodiče s dětmi 
z okolních obcí. 
Letošní Den otevřených dveří proběhl v sobotu 12.5.2012 a naštěstí nebylo příliš hezky, 
takže nám nebylo líto, že čas trávíme ve škole. Malí byli velmi pyšní na to, co už umějí, a 
s radostí provázeli své rodiče a sourozence po škole. Ti starší se svými úspěchy moc 
nechlubili, někteří rodiče přišli, i když si to jejich velké děti příliš nepřály. 
                                    Pro Liptálský zpravodaj napsala Věra Halová, ředitelka ZŠ Liptál 
 
 
Mezinárodní spolupráce ZŠ Liptál 
Národní agentura pro evropské vzdělávací programy podpořila projekt s názvem Zdravý 
život, zdravý svět a tím pak dala souhlas ke dvouleté spolupráci naší školy se školou 
v Turecku, Rumunsku a Itálii.  
Díky projektu se dětem rozšíří možnost komunikovat v angličtině a poznávat vzdálené 
země. Děti se budou navzájem seznamovat s potravinami typickými  pro daný kraj, budou 
popisovat ovoce a zeleninu, léčivé byliny i jejich účinky. Budeme společně zkoumat, jak 
kaloricky náročná je každodenní strava, jaké jsou kde stravovací návyky a zvyky. 
Vzájemně si budou psát, posílat přání k Vánocům a novému roku. Připraví ve školách 
nástěnku týkající se projektu, budou ji obnovovat vždy, objeví- li se nové zprávy. Celý 
projekt je plánován na dobu dvou let.  
Pedagogičtí pracovníci ZŠ Liptál jako koordinátoři  projektu  uspořádali první společné 
setkání zástupců všech partnerských škol.  Program návštěvy byl sestaven tak, aby 
odpovídal  náplni projektu. Na prvním společenském  večeru se v kulturním programu 
představili  žáci naší školy, malým koncertem přispěla i ZUŠ Morava – pobočka Liptál.  
Tradiční valašský folklór představil ženský pěvecký sbor Rokytenka. Potlesk vzbudil i 
taneční pár Matěj Vaculík se svou partnerkou, kteří vystoupili s jivem. Následovalo 
představování projektu i jednotlivých škol. Naši žáci se úkolu zhostili na jedničku. Jeden 
z nich – David Pečenka – plynule překládal uvítací projev. 
 Následující den se hosté vypravili do Hostětína. Zaujal je zejména nízkoenergetický 
dům, moštárna a sušírna ovoce. Stejně rádi pak na farmě pana Zajíčka ve Valašské 
Bystřici ochutnávali sýry a jogurty. Večer přijali pozvání do rodin, aby se seznámili také 
se způsobem života v naší zemi.  
Středeční dopoledne patřilo návštěvě škol v Liptále. V naší škole zhlédli divadelní 
představení v angličtině, besedovali se žáky a představovali svůj kraj a své školy. Naše 
děti měly možnost se setkat i s tureckými dětmi, které byly součástí delegace. Podle slov 
jedné z učitelek to byli vynikající žáci přesto, že po skončení výuky a příchodu domů /40 
km od školy/ musí velmi těžce pracovat na poli se svými rodiči. Tak jako tomu bylo kdysi 
dávno na Valašsku, tam v tomto odlehlém kraji Turecka děti ještě dnes musí pracovat a 
pomáhat v hospodářství, aby měla rodina co jíst.  Odpoledne se hosté vypravili do Střední 
uměleckoprůmyslové  školy sklářské ve Valašském Meziříčí.  Nadšeně pak nakupovali 
suvenýry v místní prodejně. Ani nevlídné počasí nás neodradilo od návštěvy muzea 
v Rožnově pod Radhoštěm.  Závěrečný večer patřil dětem, cimbálové muzice a 
valašským písním a tancům.  
Poslední dva dny věnovali hosté prohlídce Prahy. Program byl náročný nejen pro 
pořadatele. Hosté odjížděli plni nových zážitků s přáním, abychom se všichni sešli v další 
hostitelské zemi – v Turecku. 
Velké poděkování patří rodinám Obadalových a Jakubových, kteří ubytovali turecké děti 
a snažili se ze všech sil, aby jim vytvořili příjemné a vlídné prostředí. Poděkovat bych 
chtěla také všem, kteří pomohli s realizací programu.      
                                             Pro Liptálský zpravodaj napsala Mgr.Věra Halová 
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Naše základní škola získala grant Nadace Partnerství v dopravním programu nazvaném 
Na zelenou. Jeho cílem je upozornit na bezpečnost na silnicích v okolí škol.  
   Do programu Bezpečně do ZŠ Liptál se zapojili všichni žáci školy.  Samostatně nebo 
s rodiči vyplnili dotazník týkající se způsobu přepravy do školy. Vyhodnocením tohoto 
dotazníku zjistíme, jak děti ráno do školy přicházejí a jakým způsobem se dostávají zpět. 
Chtěli bychom přispět k tomu, aby se děti více pohybovaly, pokud možno, aby jezdily na 
kole, chodily pěšky.  
   Všichni žáci také dostali mapy okolí školy, do nichž zaznamenávali, ve kterých místech 
mají problémy s přecházením silnice, kde se cítí při dopravě jako chodci ohroženi. Na 
základě vyhodnocení dotazníků jsme vyplnili tzv. mapu školy. Vytipovali jsme 12 míst, 
kde dětem brání v rozhledu stromy, kamiony, kde chybí přechody.  Popsanou mapu jsme 
předali ing. Martinu Pohankovi, který přes prázdniny zhotoví studii, v níž se pokusí podat 
návrhy na zlepšení stávající situace.  
   U příležitosti předávání této mapy jsme  připravili zábavné odpoledne. Na jeho realizaci 
se podílela nejen škola, ale i BESIP a Policie ČR. Žákům byla slavnostně předána jízdní 
kola s přílbami, která budou bohatě využívána v prostranství v okolí školy. Měli možnost 
je rovnou vyzkoušet na připraveném hřišti, na němž si ověřili, jak jsou při jízdě zruční. Po 
odborné prohlídce svého kola mohli získat také technický průkaz. Ti malí na odrážedlech 
a koloběžkách mohli získat řidičský průkaz i se svou vlastní fotografií.  
K bezpečnosti silničního provozu patří i znalost předpisů, dopravních značek, umění řešit 
situaci na silnici. Poskytovat první pomoc se učili na stanovišti, kde je čekalo zastavování 
krvácení, ošetření zlomenin, atd. Dobré zábavě přispěla i možnost svézt se na elektrické 
čtyřkolce a pro větší a dospělé na trikku. Největším překvapením pro řidiče byla chůze 
s alkobrýlemi. Připravenou dráhu nezvládl skoro nikdo.  
   Tak velká akce se také neobešla bez pomoci obce. Děkuji za pomoc panu 
místostarostovi Milanu Daňovi a hasičům, konkrétně panu Fialovi a Bořutovi. Děkuji 
učitelům, kteří ukrojili ze svého volna a věnovali nedělní odpoledne dětem. Také rodiče 
přišli pomoci, většina z nich ne poprvé. Děkuji tedy i paní Melichaříkové, Řezníčkové, 
Bogarové, Kamenné, Holíkové a pánům Chmelařovi, Matonohovi a Bzonkovi.  
 
                                                      Pro Liptálský zpravodaj napsala Mgr.Věra Halová 
 
Příloha č.: 9. (Výroční zpráva, články z tisku, plakát) 
 
 
 
����� 

 
 
 
   V mateřské škole je již druhým rokem zapsáno 56 dětí s povolenou výjimkou na tento 
počet. Děti jsou do tříd rozdělovány podle věku mladší, starší. Školní vzdělávací program 
„Cestou necestou za poznáním“ je kromě podpory zdraví a pohodového prostředí 
zaměřen na enviromentální výchovu.  
Celý rok byl bohatý na akce doplňující tématické celky a kromě aktivit přímo ve škole 
nebo na zahradě jezdily starší děti do Alceda nebo na zámek na Vsetína pravidelně 
navštěvovaly kroužek keramiky v základní škole. Obě třídy během jarního období 
pravidelně navštěvovaly solnou jeskyni na Vsetíně.  
 
 
Jarní slavnost 
   Jaro jsme letos přivítali tradičně - Jarní slavností. Nestálé počasí, velký počet dětí a také 
doprovodný program tentokrát rozhodly o pořádání slavností ve třídách.  
Mladší děti v krátkém pásmu předvedly přeměnu housenky na motýlka a starší 
připomněly staré tradiční hry se zpěvem. 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
Z Mateřské školy 
Liptál 
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Rodiče na slavnost donesli ukázku toho, co se „Vaří, peče, smaží“ u nich doma na 
Velikonoce včetně receptu a výsledkem bylo nejen zajímavé ochutnávání, ale i 
inspirativní „Velikonoční kuchařka“. 
 
 
Tvořivá odpoledne 
   Letos poprvé jsme pozvali na jedno odpoledne do školky jen tatínky. Děti jim vybraly 
z připraveného materiálu (nařezaných dřevěných koleček) sestavená zvířátka a tatínci pod 
jejich dohledem vrtali, řezali a drátovali. Až bylo hotovo, děti je vymalovaly. Hotová 
zvířátka teď zdobí vchod a plot v mateřské škole. 
   Aby maminkám nebylo líto, čekalo i na ně odpolední tvoření. Tak hned při oslavě 
Svátku matek spolu s dětmi šily, lepily a drátovaly květy z různých materiálů. Květiny 
jako živé teď zdobí nejen vázičky, ale i dveře, závěsy nebo nástěnky ve školce. 
 
 
Slet čarodějů a čarodějnic  
   Čarodějnické dopoledne pořádáme pravidelně koncem dubna na zahradě a letos jsme ho 
kvůli návštěvám solné jeskyně zorganizovali ve dvou dnech – každá třída zvlášť. 
Děti v čarodějnickém oblečení pak celé dopoledne plnily dané úkoly, aby dostaly 
čarodějnické vysvědčení. Zvládli to všichni, a tak máme plnou školku čarodějů a 
čarodějnic „pro případ potřeby“. 
 
 
V polovině května byla celá mateřská škola na  terénním programu na Hájence 
v Semetíně. 
Celou akci popsala studentka SPgŠ Kroměříž Kateřina Mrnuštíková, která byla v té době 
ve školce na praxi: 
„Ve středu 23.5 se celá školka vydala na terénní program na Hájenku do Semetína.  
Dojeli jsme okolo deváté hodiny. Děti dostaly svačinky, pojedly a rozdělily se do 
skupinek po desíti. Děti měly za úkol projít čtyři stanoviště a na každém plnit úkoly. 
Každou skupinku vedla jedna paní učitelka a jeden průvodce. Na prvním stanovišti jsme 
byli  
u rybníka, kde se děti dozvěděly něco nového o pulcích a žabkách. Zkoušeli si hru  
„Na žabky“, hráli jsme hry s padákem a pak nastal čas, přesunout se na další stanoviště. 
Tam na nás čekala překážková dráha sestavená z klád, po kterých děti chodily a 
udržovaly rovnováhu, samozřejmě, že paní učitelky je jistily. Všechny děti to skvěle  
zvládly a naštěstí se nikomu nic nestalo. 
U dalšího stanoviště na nás čekal úkol posbírat věci, které nepatří do přírody. Ty jsme 
také rozpoznali a za odměnu jsme si zahráli skvělé hry, které děti velmi bavily. 
Na posledním stanovišti jsme se stali lovci, kteří v potůčku lovili síťkami malé vodní 
živočichy, které pak nosili do čisté vody. Následně jsme si je pojmenovali a něco málo si  
o nich řekli. 
No a pak nastal čas odjezdu. Naštěstí jsme tam nikoho nenechali, takže do školky jsme se 
vrátili v plném počtu. Po náročném dni byly děti tak unavené, že jen poobědvaly a šly 
hned spát. Myslím, že dětem se program velmi líbil a že si tenhle výlet náramně užily.“ 
 
        
 
Putování s housenkou Mařenkou 
   Na oslavu svátku dětí jsme na celý týden naplánovali netradiční aktivity. A tak jsme 
kromě nových her a skákacího hradu v tělocvičně (když venku pršelo), byli i na dlouhé 
vycházce - starší děti na Vartovně a mladší hledaly v lese poklad. 
   Oslava Dne dětí vyvrcholila ve středu 6.června.  
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Dopoledne viděly děti krásnou a poučnou pohádku maňáskového divadla z Hodonína „O 
noční víle“ a spokojenost dětí potvrdil zaslechnutý výrok jednoho z chlapců: „ To divadlo 
bylo fakt suprové!“ 
Počasí nám přálo i na odpolední akci - „Putování s housenkou Mařenkou“. Na zahradě 
jsme spolu s rodiči připravili deset stanovišť, aby mohly děti za razítko plnit úkoly 
zaměřené na přírodu a hmyz.  
Putování začalo u housenky. Novou textilní housenku, kterou si děti nakonec odnesly 
domů si barevně vyzdobily a papírovou housenku Mařenku na razítka, dostaly na krk.  
Pak se spolu s rodiči vydaly plnit úkoly. Tak například u lučního koníka Hopa skákaly 
v pytli, u Ferdy mravence přenášely šišky do mraveniště, u chrobáka koulely velký 
overbal určenou trasou, u žížaly Julie prolézaly tunelem, u pavoučka Provazníčka 
procházely pavučinou, u šneka procházely bludištěm s ulitou (batohem) na zádech, u 
berušky počítaly puntíky, u motýla Emanuela sbíraly určené barvy a u včelky Máji nosily 
„pyl“ do úlu.  
Po kontrole splněných úkolů a dokončení (vycpání) textilní housenky přišlo na řadu 
zasloužené občerstvení. A bylo z čeho vybírat! Maminky na společný stůl přinesly 
všechno, co dětem chutná, a tak tu vedle koláčků a zákusků byly i chlebíčky a 
jednohubky, slané pečivo i ovoce a dokonce i tiramisu. Pro děti byla navíc připravena 
americká limonáda ve třech barvách a pro rodiče výborná fair tradová káva. Kdo měl 
s sebou zásoby, mohl si i opékat na ohništi. 
Dětí, a dokonce i někteří rodiče neodolali ornamentálnímu nebo barevnému „tetování“ 
paní Juráskové a všem to slušelo. 
A k tomu všemu tu byl oblíbený klaun Bembelín s kocourkem Matýskem. Hráli, zpívali, 
zapojili děti do soutěží a bavili je hádankami. 
Krásné a po dvou deštivých dnech dokonce slunečné odpoledne rychle uběhlo a věříme, 
že díky obětavým rodičům a učitelkám mateřské školy budou mít děti na co vzpomínat. 
Velké poděkování patří rodičům pomáhajícím na stanovištích ( někteří měli i kostýmy 
hmyzu, který představovali), všem maminkám za bohaté občerstvení, Míši Hlinské za 
výbornou kávu, paní Ivě Koutné za zprostředkování ušití housenek a paní Pavlině 
Gáškové, výtvarnici z Alceda za pomoc při jejich zdobení. 
 
                                      Pro Liptálský zpravodaj napsala  Eva Krausová, řed.MŠ Liptál 
 
 
Vánoční čas je dobou rozjímání a vzpomínání, a děti ve školce už jen od září mají na co 
vzpomínat. 
   Nejstarší děti absolvovaly kurz předplavecké výuky a pravidelně tvořily v keramické 
dílně s paní vychovatelkou Petrou Pilnou  v základní škole. Společně s rodiči pak pouštěli 
draky a na oslavu Dne stromů zasadili na zahradě školky dva ovocné stromky.  
Celý podzim jsme také hodně chodili do přírody, sbírali přírodniny a tvořili z nich. To 
však nebylo nic proti tvoření rodičů! Na výstavu „Podzimníčků“ se sešly tak nádherné 
výtvory, že se nedal vybrat nejhezčí, ale pro každé dítě to byl určitě ten, kterého vytvořili 
s maminkou a tatínkem. Však nám také zdobili vchod a chodbu školky až do doby 
adventu! 
Za tu dobu děti ve školce viděly několik divadelních představení a setkaly se s pejskem 
cvičeným na kanisterapii. 
   První z tradičních slavností – Lucerničková, se nám vydařila také díky nově navázané 
spolupráci se zaměstnanci Lesů ČR, s.p. Lesní správy Vsetín. Počasí nám sice právě při 
setkání s poustevníkem Martinem příliš nepřálo, ale drobný déšť nás neodradil, velký 
oheň neuhasil a při diskotéce a občerstvení u tanečního kola už nám vůbec nevadil. 
   Druhé, Adventní slavnosti předcházela větší nemocnost dětí, a proto jsme vytvořili jen 
jednu adventní spirálu v tělocvičně. Jen se však děti s rodiči měli rozejít do tříd 
k vánočnímu tvoření vypnuli elektřinu. Rodiče se sice i při svíčkách snažili tvořit 
andělíčky, svíčky z voskových pláství a vánoční aranžmá, ale další připravená tvoření 
včetně vyřezávání vánočních ozdob z překližky se nemohla uskutečnit.  
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Trošku nám to vynahradila akce Lísky ze Vsetína programem „Hrajeme si se zvyky a 
svátky“, kterého jsme se zúčastnili v liptálském kulturním zařízení. Děti si prošly dobou 
adventu spolu s Luckou, Barborkou i Mikulášem i příslušnými zvyky a na závěr se 
zapojily do vánočního tvoření. 
   A pak jsme se ve školce pomalu připravovali na letos netradiční oslavu Vánoc. Místo 
besídky vánoční jsme zvolili „Mikulášskou“, a aby měli chlapci – čertíci a děvčátka –  
andílci dost prostoru, uspořádali jsme ji v kulturním zařízení. Na přípravu a stěhování 
kulis pro „nebe a peklo“ to bylo trochu složitější, ale myslím, že výsledek stál za to. 
S většími děvčaty jsme napekli perníčky, provozní zaměstnanci připravili další 
občerstvení, rodiče vytvořili dětem krásné kostýmy, a to byla polovina úspěchu. Pásmo 
andělů střídalo pásmo čertíků, a pak přišel Mikuláš s andělem a dvěma čerty. Přinesl sice 
dva koše dobrot, ale také knihu „hříchů“ a čerti nedočkavě čekali, koho si můžou odnést. 
Odešli však s nepořízenou. 
  V předvánočním čase ještě děti nazdobily stromeček našim důchodcům v penzionu a 
také jim předvedly pár čertíků a andělíčků. Pod stromečkem ve školce pak rozbalily 
dárečky s hračkami zakoupenými díky finanční podpoře rodičů. 
 
                                       Pro Liptálský zpravodaj napsala  Eva Krausová, řed.MŠ Liptál 
 
Příloha č.: 10. ( Hodnocení školního roku 2011-2012, o Mateřské škole Liptál z tisku) 
 
 
����� 

 

 

  O děti z Dětského domova a Základní školy Liptál se po celý rok stará nejen vedení 
školy, ale i řada sponzorů. Svědčí o tom i několik článků, které děti napsaly  
do Liptálského zpravodaje. 
 
Nejmilejší koncert ve Vizovicích. 
   Dne 18.4.2012 se uskutečnila přehlídka zájmové a umělecké činnosti dětí z dětských 
domovů. My jsme si připravili taneční vystoupení. Poctivě jsme s tetami nacvičovali a 
tato píle se nám vyplatila. Postoupili jsme na přehlídku těch nejlepších vystoupení do Ústí 
nad Labem. Už teď se těšíme na další ročník soutěže. 
                                                      Soňa, Eva Č., Honza, Eva Š., a tety Pavla a Jana 
 
Dovolená v Chorvatsku. 
Od 31.5. do 12.6.2012 prožilo 20 dětí z Dětského domova Liptál 12 nezapomenutelných 
dnů v chorvatském přímořském letovisku Makarská v hotelu Riviera. 
Některé tyto děti byly poprvé u moře, některé poprvé v zahraničí a některé poprvé 
v životě na dovolené vůbec. Nezapomenutelná byla vycházka na poutní místo Vepric, 
které je zasvěcené Matce Boží Lurdské, kde jsme všichni ochutnali „zázračnou vodu“. I 
plavba lodí, na které některým chlapcům kapitán dovolil sedět u kormidla a řídit ji. Nedá 
se zapomenout ani na fantastickou chorvatskou zmrzlinu.  
Do Liptálu jsme se vrátili všichni opálení, spokojení, plní nevšedních zážitků a šťastní. 
Za tyto krásné zážitky děkujeme Majetkové, správní a delimitní únii odborových svazů.                                                              
                                                                                              Děti a tety z DD Liptál 
 
 
Super víkendový pobyt s firmou Baťa. 
  Dne 14.9.2012 jsme jeli se zaměstnanci firmy Baťa na víkendový pobyt do Jesníků.  
Jelo nás 12 dětí a 2 tety. Vyjeli jsme okolo osmé hodiny a na místě jsme byli okolo 
dvanácté hodiny. Ten den byl naprosto úžasný. Navštívili jsme adrenalinový park, kde 
jsme si mohli vyzkoušet svou odvahu na lanovém centru a pak jízdu na velké sjezdovce.  

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
Z Dětského domova a 
Základní školy Liptál 
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Byli jsme naprosto nadšení. Pak jsme se jeli ubytovat do krásného hotelu v Karlově 
Studánce. Druhý den jsme šli na túru po stezce Bílé Opavy, přes kterou jsme se dostali na 
Ovčárnu a pak na Praděd. Odtud jsme šli na výborný oběd do restaurace a večer do 
bazénu v Karlově Studánce. V neděli jsme jeli na elektrárnu , která se jmenovala Dlouhé 
stráně. Tam nás čekala dvouhodinová exkurze. Po ní jsme jeli na skvělý oběd a domů. 
S firmou Baťa jsem si užila nádherný víkend a určitě se těším na další nějakou takovou 
akci.                                                                       DD Liptál, Valeriánová Klára (15) 
 
 
Liptálské kufrování aneb Valašská olympiáda. 
  V sobotu 6.10.2012 se Dětský domov Liptál stal dějištěm olympijského, liptálského 
kufrování. Naší již známé a proslavené akce se opět účastnilo několik okolních dětských 
domovů.  
Děti na již známé trati v krásném prostředí liptálských kopců soutěžily v disciplínách jako 
je např. hod diskem, hod na cíl, překážkový běh, jízda na koloběžce, slalom s míčem 
apod.Nechyběl ani olympijský oheň, olympijský znak, slib závodníků a pravý řecký 
posel. Dětem se soutěžení moc líbilo a spousta z nás ukázala svou bojovnost a 
soutěživého ducha. V celém klání nakonec byli nejlepší domácí liptálští závodníci. 
Družstvo ve složení Diego, Soňa, Eva a Honzík byli rychlí, přesní a velmi šikovní. 
Zaslouženě si odnesli krásné ceny, medaile i velmi dobrý frgál. Děkujeme všem 
soupeřům za účast a těšíme se zase za rok.                         Diego Stojka a teta Jana  
 
 
Vánoce v listopadu díky „Nadaci táta a máma“. 
  V pátek 9.11.2012 jsme se společně s tetou vydali na nákupy sportovních potřeb pro mě 
a pro další kluky, kteří hrají fotbal z našeho dětského domova. Na tento den jsme se 
všichni moc těšili. Konečně si budeme moct přímo ve značkovém obchodě koupit nové, 
krásné a kvatitní kopačky a další věci na fotbal dle našich snů. Několik dnů předem jsme 
brouzdali po internetu a vybírali, které kopačky by byly nejlepší. Když jsme přišli do 
obchodu a došli mezi regály s kopačkami, cítili jsme se všichni, jak „Alenka v říši divů“. 
V obchodě byly velmi hodné a ochotné prodavačky, které nám nabízely různé kopačky a 
snažily se nám pomáhat ve zkoušení obuvi. V obchodě jsme trávili docela dlouhou dobu, 
ale nakonec jsme všichni odcházeli s velkou taškou plnou krásných věcí. 
Touto cestou bychom chtěli poděkovat „Nadaci táta a máma“ za jejich finanční dar a 
pomoc. Věříme, že díky vám na jaře nastřílíme mnoho gólů a budeme nejhezčí fotbalisti 
široko daleko. Někteří z nás s kopačkami a míčem dokonce spali. Už se nemůžeme 
dočkat, až vyběhneme na trávník a budeme zářit! Mnohokrát vám děkujeme, jste naši 
podzimní ježíšci. Diego díky vám bude moct poprvé vyzkoušet zápasovou atmosféru a 
snad v kopačkách od vás dá také svůj první gól. Děkujeme.  
                                                                                      Zdeněk, Diego, Dan a Mário 
 
Vánoce jsou za dveřmi… 
   V pondělí 10.12.2012 se v rodinném zábavním centru Galaxie Zlín, pod záštitou 
hejtmana zlínského kraje MVDr. Stanislava Mišáka konal III. Charitativní koncert pro 
děti z dětských domovů ZK a na tuto velmi hezkou akci se vydal celý náš domov. 
Dopravu autobusem nám sponzorsky zajistila a věnovala společnost ČSAD Vsetín. 
Samotné prostředí zábavného centra je úžasné. V hale na ploše 2500 m čtverečních se 
nachází spousta atrkcí a každá z nich přitom představuje jinou planetu či galaxii. Za 
jediné odpoledne jsme měli možnost společně uskutečnit dobrodružnou cestu vesmírem. 
Velmi milým dárkem pro všechny děti byl i koncert populárních osobností z Hlasu Česko 
Slovenska. Součástí koncertu byla i autogramiáda a kdo chtěl, mohl as e těmito velmi 
příjemnými a laskavými „hvězdami“ vyfotit. Všechny domovy dostaly od sponzorů dárky 
a také občerstvení a vánoční balíčky pro všechny děti byly velmi milým překvapením. 
Prožili jsme krásné odpoledne, za které velmi děkujeme jak organizátorům, tak všem 
sponzorům této akce.                                    Děti a teta Jana Sucháčková, DD Liptál 
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Naše vánoční besídka. 
  Dne 12.12.2012 proběhla Vánoční besídka ZŠ a DD Liptál. 
Dlouho jsme se na ni všichni připravovali. Vymýšleli různé scénky, pohádky, básničky, 
tancovali a vtipkovali,….až jsme nakonec celý cirkus vymysleli. Trénovali jsme poctivě, 
šili kostýmy, připravovali rekvizity a vyráběli dárečky pro hosty. V den besídky jsme byli 
všichni krapet nervózní. Někdo víc a jiný zase téměř vůbec. Ale to by přece nebyl 
„Cirkus k Vánocům“, kdybychom se i přes trému dobře nepobavili. Hodně jsme se 
nasmáli při nácviku i při samotné besídce. 
Jsme moc rádi, že nás přišlo podpořit spoustu lidí, a za to jim moc děkujeme. 
Příští rok zase něco vymyslíme a snad vás nezklameme.   Těší se …teta Pavla a Jana 
 
Příloha č.: 11. (článek z tisku) 
 
����� 
 
 
 
  Základní umělecká škola Morava má již dva a půl roku v Základní škole Liptál jedno ze 
svých 11 detašovaných pracovišť. Navštěvuje ji asi 50 žáků ve třech uměleckých oborech 
(hudební, výtvarný a literárně- dramatický). Vyučuje zde celkem 6 učitelů, kteří většinou 
dojíždějí. Tuto službu škola vykonává v rámci své koncepce „učitel za žákem“ a 
„znovuobjevení a zachování kulturních tradic v regionu“. 
Ředitel ZUŠ Morava Libor Mikl si plně uvědomuje nutnost zachování kulturních tradic 
v naší obci, a proto prostřednictvím článku do Liptálského zpravodaje apeloval na 
rodičovskou veřejnost: 
 „V letošním školním roce bude založena školní cimbálová muzika, která bude úzce 
spolupracovat s folklorním souborem Lipta. Potřebujeme ovšem muzikanty – housle, 
cimbál, kontrabas. Taktéž je v Liptále dechová hudba. Byl jsem se podívat na její zkoušce 
a velmi mne oslovila atmosféra a obrovská chuť zkoušet a hrát bez ohledu na věk 
muzikantů. A tady cítím nutnost podpory ve smyslu výchovy nové generace muzikantů 
na dechové nástroje. 
S ohledem na výše uvedené důvody se vedení školy rozhodlo, že případným zájemcům o 
hru na cimbál, kontrabas či tubu B na první půl rok odpustí školné. Budeme je hradit 
z nadace školy. Cíl je ten, aby tito zájemci bez finanční zátěže měli možnost se seznámit 
s těmito dnes již málo populárními hudebními nástroji, ale tak velmi potřebnými právě 
pro zachování muzikantské tradice v Liptále. 
Vážení rodiče, neberte moje slova jako podbízená nebo jako demonstraci hudebního 
školství, ale jako snahu právě zachovat kulturní tradice Vašeho regionu.“ 
 
Příloha č.: 12.  (plakát ) 
 
����� 

 

 

Ve sboru Českobratrské církve evangelické se po celý rok pravidelně konala setkání 
všech věkových skupin: 

• Nedělní bohoslužby jsou středem sborového života, příležitostí shromáždit se 
společně napříč generacemi, vyjádřit Pánu Bohu svou vděčnost, předložit mu své 
modlitby a slyšet jeho slovo. V době, kdy náš sbor nemá vlastního faráře, máme 
zajímavou možnost poslouchat různé kazatele. Děti mají během bohoslužeb svůj 
program v nedělní škole. 

• V úterý od 9.30 hod. se na faře scházejí maminky na mateřské dovolené s dětmi. 
Setkání je otevřeno i těm, kdo nepatří do církve, pro děti je připraveno tvoření, 
hry, maminky si můžou popovídat o svých radostech i starostech. 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
ZUŠ Morava 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
Z ČCE Liptál 
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• Vyučování náboženství pro děti se koná každý pátek od 15.hod. na faře.  
• Konfirmační příprava probíhá již druhým rokem každý pátek od 17.15 hod. 

společně pro konfirmanty z Liptálu a z Jasenné. 
• Biblická hodina pro dospělé bývá v pátek v 16.hod. na faře. Letos při ní 

představujeme významné osobnosti církevních dějin. 
• Střední generace má své setkání ve středu od 19.hod. společně s jasenskými na 

faře v Jasenné. Je tu prostor sdílet otázky i témata, které život přináší. 
• Pěvecký sbor mívá zkoušky ve středu v 19.hod. Nacvičuje písně na slavnostní 

bohoslužby a slouží také při pohřbech. 
Pro Zpravodaj Farního sboru ČE v Liptále – administrátorka Radmila Včelná, Jasenná 
 
Příloha č.: 13.  (Zpravodaj, Jeronýmova jednota, plakát na Adventní koncert) 
 
 
Základní škola Liptál ve spolupráci s Českobratrskou církví evangelickou uspořádala 
v Liptále poprvé Noc kostelů. 
Tuto tradici založili před sedmi lety Vídeňané, kteří chtěli veřejnosti zpřístupnit kostely, 
aby je lidé mohli poznat jinak než při bohoslužbách. A tím, že se otevření kostelů koná 
večer, je akce zajímavější a přitažlivější. 
   Zájemci, kteří se přišli do kostela podívat měli možnost vyslechnout výklad o historii i 
současnosti kostela. Dozvěděli se, kdy a proč kostel vznikl, jak vypadaly původní návrhy 
a kdo je vytvořil. Všichni se podivovali, jak houževnatí naši předkové byli, když v té 
době dokázali vytvořit dílo, které je dodnes dominantou Liptálu. 
Výklad provázeli zpěváčci ze základní umělecké školy za doprovodu pana učitele 
Bambucha. Následovala prohlídka kostela a přítomní  měli možnost podívat se na zvony, 
k hodinám i zahrát si na varhany. 
   Dalším bodem programu byla soutěž. Děti spočítaly, že se do kostela vejde až 600 lidí 
a že pan farář Voda za doby svého působení v Liptále vystoupil na kazatelnu tolikrát, že 
součet všech výstupů by činil 2,87 km. S nadšením také zjišťovali, co byl Gusta-Adolfský 
spolek a jaký význam měl pro vybudování tohoto kostela. Dozvěděli se o jeho hlavním 
„budovateli“, faráři Bohumilu Dobiášovi, který údajně sám zasklil všechna okna 
v kostele. Velký zájem byl také o kresby kostela z nich byla ve škole uspořádána výstava. 
A protože byl zrovna Den dětí, opékaly si pak na zahradě špekáčky a dospělí měli 
možnost si popovídat. 
 
 
����� 

 
 
Ve spojení s magickým datem 21.12.2012 bulvární média ke konci roku šířila paniku, že 
nastane konec světa vlivem kosmické katastrofy. Přispěl k tomu i fakt, že k tomuto datu 
končí mayský kalendář.  
Zajímavý a obsáhlý článek s ujištěním, že konec světa nebude napsal pro Liptálský 
zpravodaj Mgr. Jan Hudec, farář v Hrabové: 
   „…Náboženský systém indiánského kmene Mayů vnímá běh světa jako cyklický, 
v dějinách se střídají fáze přinášející vládu tmy, zla, chaosu s fázemi vzestupu, prosperity 
a pokoje. A právě taková fáze má nastat kolem 21.12.2012. Mayové byli vynikajícími 
znalci astronomie a astrologie. Tak objevili, že v době kolem 21.12. prý dojde 
k takovému postavení Země vzhledem k ostatním planetám, že se otevře prostor proudění 
kosmické energie. To život na Zemi nezničí, ale naopak znovuzrodí. Lidstvo přetrvá, 
stane se lidštějším, protože dá přednost duchovním hodnotám před hmotnými. Nastoupí 
věk ducha provázený pokojem, radostí a láskou člověka k člověku. Z toho je zřejmé, že i 
kdyby mayský kalendář mluvil pravdu, nemáme se čeho bát, máme se naopak na co 
těšit.“… 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
„Konec světa nebo 
nový začátek?“ 
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   Díky dotaci Zlínského kraje ve výši 128 000,-Kč a příspěvku obce Liptál ve výši 
64 000,-Kč se technické vybavení Sboru dobrovolných hasičů v Liptále opět zlepšilo. 
Byly opraveny 2 ks stříkaček PS 12, zakoupeno kalové čerpadlo, hadice, rozdělovač a 
další potřebný materiál. 
 
   Všichni si však přejeme, aby zásahů hasičů bylo co nejméně a aby se scházeli a 
nacvičovali jen v rámci soutěžení, jako např. tradiční soutěž „O pohár starosty SDH“ a 
„O pohár starostky obce“, která se už po dvacáté sedmé konala první prázdninové sobotní 
odpoledne na fotbalovém hřišti. (Minulý rok se soutěž nekonala, protože naši obec 
zasáhly přívalové deště a fotbalové hřiště bylo zcela pod vodou.) 
    Tradičně k nám zavítal i družební hasičský sbor z vesnice Domašov – SDH Bělá pod 
Pradědem a o tom, že domácí byli docela úspěšní svědčí výsledky: 
 
Velitelky: 1. SDH Liptál – Kristýna Šťastná 
                2. SDH Jasenná – Jana Janušová 
                3. SDH Bělá pod Pradědem – Andrea Smyčková 
Velitelé:   1. SDH Sklárna Karolinka – David Grůza 
                2. SDH Liptál – Tomáš Blažo 
                3. SDH Vsetín, město – Petr Macháč 
Družstva žen: 1. SDH Liptál 
                      2. SDH Jasenná 
                      3. SDH Bělá pod Pradědem     
Družstva mužů: 1. SDH Vsetín, město 
                         2. SDH Sklárny Karolinka 
                         3. SDH Seninka 
    
   Jako již několik let, i tento rok se konala v polovině července hasičská soutěž 
v Domašově, kde přivítalo naše hasiče příjemné prostředí přátel z SDH Bělá pod 
Pradědem. I přes nepříznivé počasí se výborně umístilo naše družstvo žen a družstvo 
mužů na pátém místě se řídilo heslem „Každý pokus stojí za to.“ 
 
O tom, že SDH má aktivní „dorost“ svědčí nejen pravidelné cvičení, ale i řada akcí. 
Jednou z nich byla například „Mikulášská nadílka“ na Vsetíně na Jasence. 
Spolu s místními čerty a anděly se děti zapojily do různého tvoření a nakonec si odnášely 
i balíček od Mikuláše. 
   
   
 
����� 

 

 
   Dne 16.června se konal již druhý ročník fotbalového utkání „O pohár starostky obce, 
Hořansko vs. Dolansko“. 
Týmy mužů vedli Aleš Melichařík – Dolansko a Petr Daňa – Hořansko a role rozhodčího 
se ujal Zdeněk Kleska. 
Atmosféra byla vynikající, muži měli velkou podporu od svých manželek, kamarádek, 
přátel a v neposlední řadě od svých malých ratolestí. Nakonec po velice zajímavém 
zápase zvítězilo Hořansko výsledkem 3:2. 
   Letos poprvé, po utkání mužů nastoupila ke svému prvnímu utkání také ženská 
fotbalová družstva Hořansko vs. Dolansko. Oba týmy měly natrénováno a nechyběli ani 
zdravotníci, kteří ochotně doplňovali tekutiny, neboť sluníčko opravdu dobře hřálo. 
Nálada byla výborná, diváků bylo opravdu hodně a bojovou atmosféru doplňovaly i 
bubny, sirény a frkačky. Nakonec pohár vyhrál tým Dolanska s konečným výsledkem 2:0. 
    

SDH Liptál 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
FK Liptál 
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   Nyní jsou poháry umístěny v restauraci U Klesků vlevo od pípy, což znázorňuje 
vítězství horní části obce. 
   V rámci celého odpoledne byly kromě výborného občerstvení zajištěny také různé 
atrakce pro děti. Mohly si zajezdit na ponících, elektrických čtyřkolkách, zaskákat si  
na trampolíně nebo ve skákacím hradu, ale také zatančit s rádiem Orion. Velký zájem byl 
i o malování na obličej. 
 
  „V sobotu 18.7.2012 se Liptálský tým fotbalových veteránů zúčastnil memoriálu 
Oldřicha Ostřanského v Semetíně. Tento fotbalový turnaj starých pánů se koná 
každoročně jako vzpomínka na tragicky zesnulého kamaráda. 
Za krásného letního počasí sehráli naši borci celkem tři zápasy, ve kterých se představili 
především hráči, kteří reprezentovali náš klub v minulých letech. Jejich herní nasazení by 
však mohlo být vzorem pro mnohem mladší hráče i dnes. V zápasech, které vedl jako 
kapitán Vladimír Gerža (Oderský) pak nebyla nouze o dramatické okamžiky i krásné 
fotbalové akce. V roli trenéra se představil Karel Gerža, který spolu s asistenty Karlem 
Březáčkem a Zdeňkem Fojtů dovedli naše družstvo až na 3.místo. 
Nejstarším hráčem celého turnaje se stal v 65 letech náš hráč, nestárnoucí Josef Frýdl 
(Láza). Tento vitální důchodce potvrdil svou formu také 8.9.2012 v Osvětimanech, kde se 
reprezentanti naší obce zúčastnili dalšího fotbalového turnaje. Tentokrát pod vedením 
kapitána Michala Trochty se podařilo našemu mužstvu probojovat až do finále. 
V posledním zápase turnaje však ani excelentní výkon brankáře Miroslava Malčíka 
nestačil na mnohem mladšího soupeře a obsadili tak 2.místo.“ 
                                          Za Liptál B pro Liptálský zpravodaj napsal Jarda Kužel 
 
 
 
 
Z „Ohlédnutí za fotbalovým rokem 2012“ podle předsedy FK Liptál Milana Dani: 
 
„Už několik let se jednalo o tým mužů, dorostu a žáků a bohužel musím říct, že liptálské 
týmy bojují spíše o spodní patra tabulek. Hlavně tým mužů je nejvíce namočen mezi 
sestupující týmy. Dorostenci v letošní sezoně pod vedením nového trenéra mají poměrně 
vyrovnané výsledky, kdy si připsali 4 výhry a 5 proher. V týmu žáků je největším 
problémem počet fotbalistů. Děti rostou a noví žáčci nepřicházejí. 
   Dále chci říct, že fotbal v Liptále není pouze o samotném fotbalu, ale je to také o 
výboru, dobrovolnících a sponzorech, kteří zajišťují chod celého fotbalu. Hlavním 
organizujícím a rozhodujícím orgánem FK Liptál je výbor, který je v současné době 
v devítičlenném seskupení. Dalším důležitým článkem  v chodu fotbalu jsou 
dobrovolníci, bez kterých by fotbal v Liptále nemohl existovat. Práce těchto lidí není 
vždy na první pohled patrná, ale těmto lidem patří velké uznání za to, že svůj volný čas 
věnují fotbalu. 
Důležité je také zmínit se o rozpočtu místního fotbalového klubu, který se skládá 
především z příspěvků obce, ale také z příspěvků jiných sponzorů. Dalším příjmem do 
rozpočtu jsou zisky z proběhlých akcí. V letošním roce se jednalo o Štěpánskou zábavu, 
utkání Hořansko Dolansko a turnaj v malé kopané. Dále se každoročně podaří získat 
alespoň nějaké finanční prostředky z dotací, např. z prostředků Okresního fotbalového 
svazu, Českého svazu tělesné výchovy, Zlínského kraje nebo Ministerstva školství.  
V loňském roce byla také podána žádost o dotace na výstavbu nového víceúčelového 
hřiště v prostorách „spodního“ fotbalového hřiště. O uspění nebo neuspění jsme zatím 
nebyli informováni.“ 
 
Příloha č.: 14.   (výstřižek z novin: 13.ročník turnaje v malé kopané, plakát na utkání 
                             Hořansko -Dolansko) 
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   Klub volejbalových nadšenců se schází pravidelně každý čtvrtek od 19.do 21.hod. 
v tělocvičně ZŠ Liptál a vítá všechny, kteří si chtějí zahrát volejbal. 
   Kromě jiných utkání během roku se v sobotu 8.12.2012 v tělocvičně ZŠ Liptál 
uskutečnil již 9.ročník Mikulášského turnaje ve volejbalu. 
Pro Liptálský zpravodaj o něm napsala Hana Hnilicová: 
„Sešlo se tu 5 týmů a hrálo se systémem každý s každým na 2 hrané sety do 20 bodů. 
Výkony byly hodně vyrovnané, bojovnost nechyběla, takže radost z každého vítězného 
míče byla veliká. Atmosféra tohoto vyhlášeného turnaje je vždy poznamenána vánoční 
náladou a ohlédnutím za uplynulým rokem, a proto mi dovolte poděkovat ředitelce ZŠ 
Liptál paní Věře Halové za možnost v tělocvičně trénovat a pořádat sportovní turnaje, 
starostce obce Liptál paní Věře Dostálové za každoroční podporu a účast při zahájení 
turnaje a udílení cen, Ivě Kostkové za veškerou organizaci a zajištění bohatého 
občerstvení.“  
  
Příloha č.: 15   (plakát na Mikulášský volejbalový turnaj) 
 
����� 

 
Vítání občánků se v tomto roce konalo dvakrát. 
17.června 2012 bylo přivítáno devět nových občánků a 9.října 2012 …………………… 
Při obou vítáních vystoupily pod vedením Aleny Maliňákové s novým programem 
Malůšata, paní starostka nové občánky slavnostně přivítala v naší obci a rodiče se zapsali 
do kroniky. Nechyběly ani tradiční dárky – bryndáček s výšivkou „liptálský občánek“, 
květina, hračka, pamětní knížečka a tisícikoruna. 
 
Tradiční „Posezení se seniory“ se konalo v sobotu 1.12.2012. Po pozdravu paní starostky 
vystoupil se svými scénkami spolek NEBOJSA z Lidečka a pak k tanci, poslechu i 
dobrému pohoštění hrála paní Jaroslava Salisová. 
Je jen škoda, že se k tomuto posezení schází rok od roku méně seniorů. 
 
Příloha č.: 16.  ( pozvánka, pamětní knížečka z vítání občánků, pozvánka na Posezení  
                                                                                                                     se seniory)) 
����� 

 
 
Radioklub OK2KPS v Liptále sdružuje zájemce o radioamatérské vysílání,  
o radiotechniku a o elektroniku. 
   Klub byl založen v 60 letech minulého století, především díky úsilí dnes již nežijícího 
liptálského občana, pana Jaroslava Žůrka. Klub se věnoval hlavně vysílání na VKV, ale 
také výchově mládeže. 
   V současné době má klub 8 stálých členů a věnuje se především závodění, a to jak na 
krátkých, tak i velmi krátkých vlnách. Tak například v loňském roce jako klubová stanice 
OK2KPS obsadili ve velkých mezinárodních závodech 2.místo v CQWPX a v IOTA 
contestu místo první v regionu. Pěkné výsledky dosáhli OK2BRS, OK2TEO, v domácích 
závodech pak OK2BTK. Významného úspěchu dosáhl Milan OK2BYW, který v IOTA 
contestu ve své kategorii obsadil 1.místo na světě. 
   Radioamatéři se scházejí pravidelně v pondělí po 16.hod. v klubovně nad poštou. 
 
Na webové stránky obce napsal Václav Katnar: 
   „Rádi přivítáme nové zájemce ať už o vysílání nebo poslech na amatérských pásmech, 
anebo jen tak o elektroniku. A co vlastně amatérská práce přináší? Především radost 
z tvůrčí činnosti. Přátele po celém světě i radost z dosažených úspěchů při závodění, nebo 
popovídání si s jiným radioamatérem. Nenásilně nás přivede ke studiu cizích jazyků i 
k technické dovednosti. Ani věk zde nehraje rozhodující roli.“ 

KVN Liptál 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
Komise pro občanské 
záležitosti 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
Radioklub OK2KPS  
v Liptále 
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   První červencovou sobotu se v kulturním areálu sešlo na 3 000 lidí, aby podpořili 
domácího Jana Svobodu na cestě k sedmému titulu v mistrovství republiky 
dřevorubeckého sportu STIL Timbersports.  
Předcházel tomu však zde několikadenní tréninkový kemp v dřevorubeckých sportech 
s vícenásobným mistrem Evropy a vícemistrem světa Martinem Komárkem., kde byli 
vybráni nejlepší účastníci do intenzivního kempu. 
   Na Valašsko pak dorazili další absolventi minulých kempů a v silné konkurenci se 
neztratil ani další domácí borec René Skalický.  
Šestinásobný republikový šampion Jan Svoboda pak v intenzivním kempu  ukázal, že to 
se sekyrami i pilami umí a s velkou podporou domácích fanoušků získal do své sbírky 
další titul.  Ovládl šest ze sedmi disciplín, ale divácky nejpřitažlivější a fyzicky 
nejnáročnější je Springboard. Závodník má k dispozici dvě prkna a sekyru a má za úkol 
přeseknout kmen upevněný na 3 metry vysokém podstavci. Dostane se k němu tak, že ve 
výšce jednoho metru zaseká do kmene kapsu, zaklíní do ní první prkno a stejným 
způsobem si připraví i druhé patro asi ve výšce dvou metrů. Na to se pak postaví a  
přesekává špalek o průměru třicet centimetrů. Jan Svoboda to dokázal v neuvěřitelném 
čase 1:17,81 sekund. 
Pro regionální tisk Jalovec uvedl: „ Je to fantastické vyhrát posedmé a ještě k tomu doma. 
Děkuju divákům za fantastické prostředí, především díky nim se mi podařilo zvítězit.“ 
 
Příloha č.: 17.   (program tréninkového kempu, výstřižky z regionálního tisku Jalovec) 
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   24.-29.dubna 2012 proběhl první ročník projektu FOX Downhill camp, což je škola 
biker jezdců, kterou založil liptálský biker Radomil Staněk. 
Jde o soustředění pro mladé závodníky, kteří mají zájem o tréninkové poradenství a 
celkové zlepšení techniky na trati a další rady do závodění. Trénink probíhal na trati 
v lomu „za kravínem“. 
Radomil Staněk patří mezi špičku top jezdců v ČR a jak vše zhodnotil?  
   „Myslím si, že se první camp povedl, byli jsme všichni spokojeni, počasí nám přálo a 
hlavně nebylo žádné zranění.“ 
 
 
 
����� 

 
 
   Na to, že se v loňském roce urodilo podstatně méně ovoce, než v minulých letech,  
se na 8.ročník liptálského koštu slivovice sešel rekordní počet vzorků. 
 
Výsledky kategorie trnková slivovice: 
1.místo – Petr Valchář, Liptál 
2.místo – Petr Vaculík, Liptál 
3.místo – Vladimír Zapalač, Jasenná 
 
Výsledky kategorie ostatní pálenky: 
1.místo -  Tomáš Machala, Liptál 
2.místo – Hana Juřičková, Liptál 
3.místo – Petr Vaculík, Liptál   
 

Kemp 
STIHL Timbersports 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
Kemp 
biker jezdců 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
Košt slivovice 
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  Loňský zkušební ročník Liptálského slůnění na podporu zraněného Petra Valcháře,  měl 
úspěch a tak letošní byl oficiálně prvním. Do kulturního areálu přišlo první zářijovou 
sobotu i přes nevlídné počasí asi 150 lidí, kterým přijelo zahrát šest kapel z regionu. 
Výtěžek akce nakonec dosáhl 32 860,-Kč. 
„Na Petrovo konto jsme poslali třicet tisíc korun a zbytek jsme se rozhodli věnovat 
mladým žáčkům FK Liptál,“ pro týdeník Jalovec uvedl jeden z členů organizačního týmu 
Jaroslav Londa a na závěr dodal: 
„V akci určitě budeme pokračovat. Lidí, kteří potřebují podporu je hodně. Stačí přitom 
jenom málo. Uděláme něco pro lidi, oni pak přijdou, dobře se pobaví a ještě mimoděk 
někomu pomohou.“ 
 
Příloha č.: 18.  (výstřižek z regionálního tisku jalovec) 
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   V tomto roce poprvé zdobil naši obec po dobu adventu a vánočních svátků vedle 
svítícího vánočního stromu i dřevěný betlém. Dřevěných soch, které již po několik let 
vyřezávají řezbáři na Liptálských slavnostech bylo dost, a tak chyběl jen přístřešek. 
Postarali se o to místní šikovní řemeslníci, a tak se mohl při malé slavnosti spolu 
s rozsvícením vánočního stromu v pátek 30.11.2012 rozsvítit i betlém. Stal se tak další 
zajímavostí obce a pro všechny bylo příjemné se u něj zastavit, ocenit mistrovskou práci a 
uvědomit si klid a pohodu, která by během adventu měla být. 
 
Příloha č.: 19.   ( článek z regionálního tisku Jalovec, plakát na rozsvícení betlému, 
                            přání s fotografií betlému ) 
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   V neděli 9.12.2012  odpoledne návštěvníci evangelického kostela, kteří se nedali 
odradit velkými mrazy, vánočně naladěni poslouchali adventní koncert, který připravily 
pěvecké sbory Rokytenka z Liptálu a Bratříčci ze Slovácka. 
Podle pěkných reakcí posluchačů se koncert líbil a ani zima krásné odpoledne nepokazila. 
 
Příloha č.: 20.  ( plakát a pozvánka) 
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   Místo Konzumu – malého obchůdku vedle restaurace Salis, který několik let 
provozovala paní Karla Bařinová, byla před létem otevřena „Vinotéka u Salisů“. 
Ve stylově zařízené prodejně můžou návštěvníci posedět u skleničky, koupit stáčené i 
lahvové  víno v širokém výběru, včetně doplňkového zboží. Prodejnu vede paní Jarmila 
Salisová, která je ochotna po telefonické domluvě i kdykoliv mimo prodejní dobu 
zákazníky obsloužit. 
 
 

 
Liptálské slůnění 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
Dřevěný betlém 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
Adventní koncert 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
Vinotéka U Salisů 
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V první polovině roku 2012 se narodilo 6 dětí 
                                             zemřelo 12 občanů. 
                                                
                                            K pobytu se přihlásilo 11 občanů 
                                                                odhlásilo se 14 občanů. 
                                            Konaly se dva sňatky.     
 
Vzhledem ke změně zákona a zavádění základních registrů nedostává obecní úřad  
od 1.7.2012 aktualizace z evidence obyvatel – sňatky, odhlášení, narození, úmrtí.  
 
Z důvodu nedostupnosti informací není možnost přesného statistického přehledu na další 
období. 
Proto byli občané v Liptálském zpravodaji vyzváni: 
   „V této souvislosti Vás prosíme, aby jste nám nastalé změny v uvedeném – sňatky, 
odhlášení, narození, úmrtí přišli na OÚ v Liptále nahlásit, abychom jej mohli přesně 
zanést do evidence obyvatel a mohli jsme z nich nadále čerpat – např. vítání občánků, 
apod. Děkujeme za pochopení.  Jana Vráblíková „          
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V kulturním za řízení obecního úřadu se v roce 2012 konaly tyto akce: 
 
Výroční chůze SDH                                                                21.1.2012 
Hasičský ples                                                                          28.1.2012 
68.Valašský bál                                                                      11.2.2012 
Myslivecký ples                                                                      25.2.2012 
Seminář FoS Lipta Liptál                                                         10.3.2012 
Motivační seminář – Po stopách VR                                       12.4.2012 
Taneční kolona ZŠ Liptál                                                          4.5.2012 
Žákovský koncert ZUŠ Morava – Liptál                                 17.5.2012 
25.Dětské folklórní dny                                                   8.6.-10.6.2012   
Absolventský večírek ZŠ a SR při ZŠ Liptál                            22.6.2012 
MFF 43.Liptálské slavnosti                                            22.8.-27.8.2012 
Liptálské vinobraní                                                               13.10.2012 
Sraz Lipťáků                                                                         20.10.2012  
Projekt Comenius ZŠ Liptál                                     12.11. a 14.11.2012 
Diskotéka pro všechny – SR při ZŠ Liptál                             24.11.2012 
Líska pro děti MŠ a ZŠ                                                          30.11.2012 
Beseda se seniory                                                                    1.12.2012 
Mikulášská besídka MŠ Liptál                                                 7.12.2012 
Besídka DD a ZŠ Liptál                                                         12.12.2012 
Vánoční koncert ZUŠ Morava                                               13.12.2012 
Vánoční posezení u cimbálu FoS Liptá Liptál                        16.12.2012 
Štěpánská zábava FK TJ Start Lipta Liptál                             26.12.2012            
 
Během roku se v kulturním zařízení konalo sedm soukromých akcí – oslav. 
 
Pravidelně probíhaly během roku v kulturním zařízení tyto zkoušky: 
Pondělí:  FoS Malá Lipta  17.-19.hod.                 FoS Senioři   19.-21.hod. 
Úterý  :   Karate                15.-16.hod.                FoS Senioři   19.-21.hod. 
Středa :   FoS Lipta Malůšata 16.30-17.45 hod. 
Čtvrtek:  Karate 15.-16.hod.                                Zumba  18.30-19.30hod. (od září) 
Pátek :    FoS Malá Lipta    17.-19.hod.               FoS Lipta základ    19.-21.hod.    

Roční přehled 
obyvatel 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
Akce roku 2012 
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V kulturním areálu obecního úřadu se v roce 2012 konaly tyto akce: 
 
Mistrovství ČR v dřevorubeckých sportech                    30.5.-3.6.2012 
25.Dětské folklórní dny                                                  8.6.-10.6.2012 
Hasičská pohárová soutěž SDH Liptál                                     7.7.2012 
Myslivecký výlet                                                                    28.7.2012 
7.Finální rozstřel KVN Liptál                                                 17.8.2012 
MFF 43.Liptálské slavnosti                                           22.8.-27.8.2012    
Liptálské slůnění                                                                      1.9.2012 
2.Farmářský trh                                                                      16.9.2012 
Lucerničková slavnost MŠ Liptál                                           7.11.2012    
Vánoční jarmark ZŠ Liptál                                                     2.12.2012 
 
Příloha č.: 21.  ( Plán kulturních akcí, pozvánky na plesy) 
 
 
    
����� 

 
  
   Celý leden střídavě sněžilo a pršelo, teploty se pohybovaly jen mírně pod nulou a 
sněhová pokrývka nikdy nevydržela dlouho. Změna nastala v posledním lednovém týdnu, 
kdy teploty poklesly k -20 stupňům. Arktická zima byla až do poloviny února a pak silné 
mrazy vystřídalo velké sněžení ( v pátek 17.února napadlo až 80cm sněhu), ale teploty se 
pohybovaly jen mírně pod nulou nebo i nad a do konce února i s pomocí deště všechen 
sníh roztál. 
   Začátek března byl ještě studený i mrazivý s občasným sněžením, ale v polovině se 
oteplilo a až do konce převládalo krásné jarní počasí. 
Duben byl ve znamení střídání teplejšího a mírně mrazivého počasí se sněžením, ale 
koncem měsíce překvapilo téměř letní počasí ( 27.dubna ráno bylo 15 stupňů C).    
Mírné ochlazení přinesli jen „ledoví muži“, a mráz nás překvapil i 18.května  
(-4stupně C). „Aprílové počasí“ převládalo až do poloviny června, kdy nastal velmi 
rychlý zlom. Po suchých dnech, kdy nepadla ani kapka několik dnů nepřetržitě pršelo až 
hrozily lokální povodně. 
 
Z tisku: „Zemědělci ještě před pár dny nadávali na sucho, které jim spolu s nedávnými 
mrazíky likvidovalo úrodu. Dnes jim deště začínají vadit. Prší moc dlouho. To co mělo 
spadnout za duben a květen spadlo za posledních pár dní. Jsou rádi, že začalo pršet, ale 
už staří zemědělci říkali, že sucho nadělá míň škody, než příliš mnoho vody.“ 
 
Vydatné deště vystřídaly v druhé polovině června vysoké až tropické teploty, které trvaly 
až do poloviny července.  
Na přelomu června a července padaly na Valašsku teplotní rekordy – v sobotu 30.6.2012 
naměřili pracovníci vsetínské hvězdárny 33,3 stupně C a tak padl rekord z roku 2003. 
   Celé letní počasí pak bylo „typicky české“ – tropy, zima, tropy, déšť a občas bouřky. 
Teploty byly často přes den i nad 30 stupňů C, jen noci byly koncem srpna již chladnější. 
   Poslední týden v září se ještě celkově oteplilo (27.9.2012 bylo ráno 17 stupňů C). 
Říjen již přinesl ochlazení a 10.10.2012  byl první mrazík. Pak ale od poloviny až  
do konce tohoto měsíce jsme si užívali „babí léto“.  
   První sníh nás překvapil 28.října, ale celý listopad ještě převažovaly teploty nad nulou a 
místo sněžení pršelo. Sněhová nadílka přišla jako na zavolanou v neděli 2.prosince a 
dodala zimní atmosféru „vánočnímu jarmarku“. 
Sněhová pokrývka však vydržela jen do poloviny prosince, kdy se oteplilo a sníh roztál. 
Malé množství sněhu napadlo těsně před vánočními svátky, ale vzápětí se oteplilo. 
Ochlazení a větší sněhová pokrývka přišla až těsně před koncem roku. 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
Počasí 
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Rekapitulace 2012: 
 

1. Nejdůležitější události v Česku                                                     str.2 
2. Zpráva paní starostky Věry Dostálové                                               2-4 
3. Volby do zastupitelstev krajů                                                            5 
4. Po stopách Vesnice roku                                                                   6     
5. Minerální vlákna v ZŠ Liptál                                                             6 
6. 35.výročí ZŠ Liptál                                                                            7   
7. II. farmářský trh                                                                                7 
8. Vánoční jarmark                                                                                8   
9. Mimořádná opatření kvůli metanolu                                                  8               
10. Hospodaření – rozpočet 2012                                                            9-10     
11. Folklorní sdružení Lipta Liptál                                                          11-12 
12. Ze Základní školy Liptál                                                                   13-16 
13. Z Mateřské školy Liptál                                                                    16-19     
14. Z Dětského domova a základní školy Liptál                                     19-21 
15. ZUŠ Morava                                                                                      21 
16. Z ČCE Liptál                                                                                     21-22 
17. Konec světa nebo nový začátek?                                                      22 
18. Sdružení dobrovolných hasičů Liptál                                                23    
19. Fotbalový klub Liptál                                                                        23-24 
20. Klub volejbalových nadšenců Liptál                                                 25           
21. Komise pro občanské záležitosti                                                       25 
22. Radioklub OK2KPS v Liptále                                                           25 
23. Kemp STIHL Timbersports                                                               26    
24. Kemp biker jezdců                                                                            26 
25. Košt slivovice                                                                                   26 
26. Liptálské slůnění                                                                               27 
27. Dřevěný betlém                                                                                27        
28. Adventní koncert                                                                              27        
29. Vinotéka u Salisů                                                                              27 
30. Roční přehled obyvatel                                                                     28  
31. Akce roku 2012                                                                                28-29     
32. Počasí                                                                                                29 
33. Rekapitulace                                                                                      30        

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 


